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БОЛЫП ЖАТЫР

Қазақстан – Орта Азиядағы 
су тапшылығы жо  ғары мемлекет. 
Рес пуб ли ка да  ғы жерүсті сулары-
ның жалпы қоры 100,5 текше 
метр құраса, оның 43,5 текше 

метр к8лемі Ре   сей ден, Қытайдан 
және ай мақ та ғы к8рші елдерден 
ке леді. Осы тап шылыққа қара-
мас  тан ауыл шаруашылығы мақ-
са тына б8 лінген судың жарты сы-
на жуы ғы тасымалдау кезінде 
к8  пе-к8рнеу ысы рап болатыны 

күйін  діреді. Мұ ның басты себе-
бі – каналдар мен ирригация лық 
жүйе лер дің тозуына бай ла нысты. 
Со нымен бірге тарифтің т8 мен-
дігі, инфрақұрылымды жаңар туға 
қажетті инвес ти ция ның, білікті 
ма манның аздығы бү гінгі жағ-
дай ға әкеліп отыр. 

Қазір ел ішіндегі су арналары-
ның 60%-ның әбден тозығы жет-
кен. Су тасымалдау кезінде ора-
сан к8п к8лемнің рәсуа болуының 
басты кінәраты да сонда. Сол 
се  бепті Үкімет алдағы 5 жыл 
ішін   де ұзындығы 2,3 мың шақы-
рым болатын 120 арнаны қайта 
жаңарту жоспарын жасады.

«Арналарды қалпына келтіру 
жұ мыстары тұрақты түрде жүр-
гізіледі. Мәселен, 2019-2020 жыл-
дары 1 734 шақырым су арнасы 
ж8н  деліп, 111,5 гектар суармалы 
жер айналымға енгізілді. Биыл 
жыл соңына дейін 1 050 ша қырым 
ар наны қайта жаңғырту жос пар-
ланып отыр. Бұл 78 мың гек тар 
суар малы жерді айналымға ен гізу-
ге мүмкіндік береді», – деді Эко-
логия, геология және табиғи ре-
сурстар министрі Мағзұм Мыр за-
ға лиев жақында 8ткен Үкі мет 
отыры сында.

 

(Жалғасы 6-бетте)

Тозығы жеткен канал көп

Қайыр қылсаң, бүтін қыл

Жамаубаев Президент мораторийін тоқтатпақ

ҚОСЫП ЖАЗУДАН ҚАЙ 
�ҢІРЛЕР К�Ш БАСТАДЫ?

Медсақтандыру қорының 
сарап шылары мемлекет кепілдік 
бер ген тегін медк8мектің к8лемі 
(ТМККК) мен МFМС жүйесі ая-
сын да к8рсетілетін қызметтердің 
са пасы мен ауқымына мониторинг 
жүр гізді. Нәтижесінде, 2021 жыл-
дың 6 айында медициналық ұйым-
дар түзген 486 мыңнан астам ж8н-
сіз дікті анықтады. Яғни, емхана, 
ауру хана және жеке клиникалар 
к8р сеткішті қолдан жасаудан аяқ 
тар тудың орнына, қайта үдете түс-
кен. Салыстыра кетсек, 2020 жыл-
дың І жартысында бұл к8рсеткіш 
4 6 1  м ы ң д ы  қ ұ р а д ы .  Я ғ н и , 
ме дұйым   дар қордың айыппұлмен 
жа  залауынан қорықпайды. FМСҚ-
тың бұл тетігі жұмыс істе мей ді де-
ген с8з. 

Бұзушылықтардың басым б8-
лі гі, 74,4%-ы мамандардың халық-
қа кеңес-консультациялық, диаг-
нос тикалық қызметтер к8рсетуіне 
тие сілі. Атап айтқанда, 67%-ында 
ме дұйымдар к8рсеткен к8мегі мен 
қыз меттерінің к8лемін негізсіз 
асыра жазады. 16,4%-ында емдеу-
диаг ностикалық іс-шараларды 

к8р сету кезінде стандарттардан, 
ден саулық сақтау саласындағы 
ере желерден, клиникалық хатта-
ма лардан ауытқыған. 11,3%-ында 
ме дициналық құжаттаманы дұрыс 
рәсімдемеген. 

Ұйымдар к8рсеткен қызметін 
асыра жазумен шектелмейді. Осы 
жар ты жыл ішінде тіпті к8рсет пе-
ген қызметін «к8рсеттік» деп жаз-

ған 11,3 мыңнан астам расталмаған 
жағ дай анықталды. 

Lңірлер арасында қосып жазу 
Нұр-Сұлтан, Шымкент қала-
ларын  да және Жамбыл облысында 
бе лең алған. Ең азы БҚО, Атырау, 
Қос танай және Ақмола облыс-
тарын да тіркелді. 

(Жалғасы 6-бетте)

Медицинадағы 
«қосып жазу» пандемиясы

ПРЕЗИДЕНТ ЦИФРЛЫҚ 
ҮКІМЕТ ОФИСІНЕ БАРДЫ

Біраз емхана мен жеке клиника пандемияны пайда табу�а пайдаланып жат�ан 
к�рі неді. Олар бюджеттен және �леуметтік медса�тандыру �орынан к�бірек �аржы 
алу !шін �осып жазады: �зіне тіркелген т$р�ындарды ауырмаса да, ауру етеді, �а�аз 
ж!  зінде әрт!рлі ем-дом шарасын жасап, «�$лан-таза айы�тырады». Биыл�ы жар ты-
жыл ды�та �ор мед$йымдарда жарты миллион�а жуы� �осып жазуды аны� та�ан. 
�МС' б$л �$былыспен екі жылдан бері к!ресіп келеді. Же)е алар емес.

«Айдағаным бес ешкі, ысқы-
ры ғым жер жарар» демекші, ай-
мақ тағы атқамінерлер қайырым-
ды лықты жарнама жасауға ұлас-
ты рып жібергенін к8ріп жүрміз. 
Fсіре се, Құрбан айт, Жеңіс күні 
мен 1 қыркүйек – Білім күні жа-
қын  дағанда әлеуметтік желі 
бетін де шенеуніктер қайы рым-

ды лық әсер қал ды ра  ды. Жар на-
масына қарап жаса ған жақсылық-
тарына іштей жү ре гің жылып 
қалғанымен, артын ша к8ңіліміз 
су сепкендей басы ла тыны да 
жасырын емес. Осы дан біраз жыл 
бұрын бір облыста то ларсақтан 
саз кеше жүріп, жеңіс туын жел-
біретуге зор еңбек ет кен соғыс 

ар да геріне жергілікті жер дің бас-
шылары қолсағат сый ға тартып 
ке теді. Еңбегін ес керу сіз қал дыр-
маған жауаптыларға ақ ба та сын 
жаудырған ақсақалдың не мере-
лері артынша істен шық қан са-
ғатты әкімдікке қайтарып беріп-
ті. Былтыр 9 мамыр Жеңіс күні 
қар саңында Жамбыл облы сы ның 
жауапты қызметкерлерінің әре-
кеті де біраз сынға қалды. Сол 
кез де де облыстағы атқарушы 
ор  ган  ның қызметкерлері 8зі әрең 
отыр ған қартты ортаға алып, 
апар ған затын жарнамалау үшін 
фо тоға түскен.

К8пбалалы, аз қамтылған от-
ба сы лардағы балаларға к8мек-
тесу ді мақсат еткен акцияның 
ая сын да к8мек алған Аяулым: 
«Был тыр мектепте оқитын екі 
ба  лама кеңсе тауарлары мен мек-
теп с8мкесін алдым. С8мкесі 
қат  ты керемет деп айта алмай-
мын, бірақ ұстауға болады. Ал 
қа  лам-қарындаштарын пайда-
лан  ған жоқпыз. Себебі дұрыс 
жа з байды. Қаламның сапасы 
мүл  дем нашар болып шықты», – 
дейді. Аяу лымның айтқан с8зінің 
жаны бар секілді. Lйткені 8з 
таныс тарым ның арасында да 
қайырым ды лық акциясы ая-
сында үлесті ріл ген кеңсе тауар-
лары жарамсыз болып, артынша 
8з қаражат тары на қайта қалам 
алғандар бар.

 (Жалғасы 5-бетте)

МИНИСТРДІҢ К�ЗДЕГЕНІ НЕ?
Ел Президенті 1 қыркүйектегі жаңа 

Жол дауында Үкіметтен Ұлттық қордың 
қара жатын шығындауын тыюды талап 
етті. Lйткені шенеуніктер бюджеттік мін-
деттемелерді орындау үшін бюджет тап-
шы лығын ұлғайтып, Ұлттық қордан 
алы натын трансферттерді арттырды. 
Осы лайша, «ауырдың үстімен, жеңілдің 
асты мен» жүруге жаман үйренді. Ал ҰҚ-
ның активтері, елдің қаржылық орнық-
ты лық қоры шексіз емес. 

Сондықтан Қаржы министрлігіне 
бюд жеттің кірісін арттыру үшін шаралар 
қабылдау жүктелді. Бұл ретте мемлекет 
Ұлт тық қордың активтерін қалпына кел-
тіру және оны үнемдеу режиміне к8шеді. 
Осы ны қарастыратын заңнамалық 8з-
геріс терді ел Парламенті жыл соңына 
дейін қабылдайтын болады.

Алайда Ұлттық қордың «қоймалары» 
тарс жабылса, бюджеттің 8з қаражаты 
мемлекеттің әлеуметтік міндеттемелерін 
орындауға жетпеуі мүмкін. Себебі ел қа-

зы насына түсетін кірістер одан шығатын 
шы ғыстардан әлдеқайда аз. Атап айтқан-

да, республикалық бюджеттің кірістері 
2022 жылы – 9,2 триллион, 2023 жылы 

– 9,7 триллион, 2024 жылы 10,4 триллион 
тең ге ғана. Ал шы ғыстары 2022 жылы – 
15,9 триллион, 2023 жылы – 15,6 
триллион жә не 2024 жылы 16 триллион 
теңгеден аса ды деп жос парланған. 

Демек, бас қаржыгердің командасына 
бюд жетті толтыратын жаңа қаржы к8з де-
рін іздеуге тура келмек. Мұндай к8здер – 
дәстүрлі түрде салықтар, айыппұлдар 
жә не 8сімпұлдар. Алайда елімізде 2020 
жы лы енгізілген 3 жылдық мораторий нә-
ти жесінде кәсіпкерліктің үлкен б8лігі – 
шағын және микробизнес тексеруден, 
про филактикалық бақылаудан және қа-
да ғалаудан босатылды. Ұлттық статистика 
бюросының мәліметінше, қазір 1 384 120 
кә сіпкерлік субъектісі бар. Оларға салық-
шы лар айыппұл сала алмайды.

 (Жалғасы 5-бетте)

Цифрлық даму, инновациялар және аэро-
ғарыш 8нер кәсібі министрі Бағдат Мусин Қазақ-
стан Пре зидентіне Цифрлық үкімет офисінің 
негізгі мін деттері мен жобалары туралы баяндады. 
Министрдің айтуынша, офис жұмысының ая-
сында бастапқы тал дауды автоматтандыру, бол-
жамдар мен даму сце нарийлерін әзірлеу, қол 
жет кізілетін мақсатты к8р сеткіштерге т8нетін 
қауіп терге мониторинг жа сау және анықтау қыз-
меттері, сондай-ақ басқа да жұ мыстар жүзеге 
асыры лады. Цифрлық транс фор мация орталығы 
мем лекеттік органдардың жұмыс үдері сін 8згер-
тіп, оларды цифрлық форматқа ауыс тыру мен 
ай налысады.

Сауда және интеграция министрлігі Мемлекет 
басшысына ішкі және сыртқы сауда ж8ніндегі тал-
дау платформасын таныстырды. Аталған плат фор-
ма азық-түлік бағасын онлайн режимде бақылауға 
жә не болжауға мүмкіндік береді.

Цифрлық даму, инновациялар және аэроғарыш 
ми нистрлігі ел халқының екпе алу қарқынын ба-
қы лауға арналған жобаны таныстырды.

Жиын барысында Стратегиялық жоспарлау 
жә не реформалар агенттігінің т8рағасы, Астана 
ха лықаралық қаржы орталығының басқарушысы 
Қайрат Келімбетов, Қаржы министрі Ерұлан 
Жамау баев, Денсаулық сақтау министрі Алексей 
Цой және басқа да жауапты тұлғалар с8з с8йледі.

'асым-Жомарт То�аев $лтты� аналитикалы� және цифрлы� трансформация 
орталы�тарын, $лтты� жобалау офисін �амтитын Цифрлы� !кімет офисіні) ж$мысын 
бастау�а р$�сат берді. Б$л туралы А�орданы) баспас�з �ызметі хабарлады. 

Ауылшаруашылы� �$рылымдарын сумен жабды�тау 
мәселесіне аз сын айтылып ж!рген жо�. Республикада су 
тап шылы�ы �з алдына, о�ан �оса осы саланы) инфра �$ры-
лымыны) да әбден тозы�ы жеткен. Соны) кесірінен тасы-
мал дау кезінде суды) к�п б�лігі рәсуа болып, зая кетіп 
жат �ан жо� па?

ПАРАЛИМПИАДА ЧЕМПИОНДАРЫ 
МАРАПАТТАЛДЫ

Елімізде жыл сайын «Мектепке жол» акциясы аясында аз 
�ам тыл�ан және к�пбалалы отбасыларда�ы мектепке баратын 
о�у шылар�а к�мек к�рсетіледі. 'айырымдылы� шарасыны) 
ше) бері де жылдан-жыл�а артып, �арастырылатын �аражат 
к�ле мі де к�бейіп келеді. Жо�арыны) жомартты�ын жергілікті 
билік �аншалы�ты орындап ж!р? О�ушылар�а бергендері 
�$далы�тарда �олдан-�ол�а �тетін костюм, ал ая�киімі екі есе 
!лкен. 'а�аз-�аламдарыны) да �$ны т�мен. Карантин кезінде 
де �ыруар �аражат�а концерт $йымдастырып, есебін бере 
ал майтындар �айырымдылы��а келгенде �аржы «!немдеуге» 
к�ш кен бе? Ал кейбір облыстарда�ы к�пбалалы отбасылар 
б$л акцияны) барын да бірінші рет естіген.  Олар�а деп б� лін-
ген �ажетті к�мек кімдерге кетті?

'аржы министрі Ер$лан Жамаубаев бастамашылды� танытамын деп 
бизнесмендерді) �а6арына $шырады. Оны) 7кімет отырысында $сын�ан 
жа)а идеясын сынама�ан ша�ын кәсіпкер �алмады деуге болады. Сон дай-
а� «Атамекен» $лтты� палатасы да, бизнес-омбудсмен де бас �аржыгер 
бастамасын �ата) сын�а алып, «а�ыл�а сыймайтын $сыныс» деп ба�алады. 
Біра� 'аржы министріні) де шегінерге жолы жо�. 7кімет одан бюджетті 
салы�пен толтыруды талап етіп отыр. 
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QazVac 
штамы өзгермек

Отандық БАҚ-тарға арналған 
қазақ тіліндегі с�здікті жасау идея-
сының авторы Қазақстан Прези-
денті �кімшілігі басшысының 
бірінші орынбасары Дәурен Абаев 
болды. Жоба жетекшісі – ҰҒА 
академигі, филология ғылым-
дарының докторы, профессор 
Шерубай Құрманбайұлы. 

С�здік бірінші кезекте қазақ 
тіліндегі БАҚ редакторларына, 
сондай-ақ қазақ тілінде сауатты 
жазуға тырысатын қалың бұқараға 
тұрақты пайдалану үшін ұсы-
нылады. 

Оның басылымы БАҚ-та мем-
лекеттік тілді нығайтуға жаңа 
серпін береді және қалың жұрт-
шылықтың, әсіресе жас ұрпақтың 
қазақ тілінде дұрыс с�йлеу және 
жазу қабілетіне оң әсер етеді.

«С�зтүзер. Қате қолданыстар 
с � з д і г і н і ң »  о т а н д ы қ  Б А Қ 
материал дарының мониторингі 
негізінде білікті лингвистердің, 
тәжірибелі журналистер мен 
кәсіби редак торлардың қатысуы-
мен әзірленді. Жоба авторлары 
еліміздің ақпарат тық кеңістігінде 
мемлекеттік тілде жиі кездесетін 

қателіктерді анық тады, жіктеді 
және талдады.

Қазақ тіліндегі с�здерді дұрыс 
пайдаланбаудың нақты мысалдары 
бар. Сондай-ақ жалпы орфо-
графиялық, пунктуациялық және 
стилистикалық қателер с�здігі 
жасалды. Онда с�здер мен с�й-
лемдердің дұрыс нұсқасын қолдану 
бойынша ұсыныс берілген. С�здік 
Қазақстан Тәуелсіздігінің 30 
жылдық мерейтойын мерекелеу 
шеңберінде ұсынылған және 
Қазақстан халқының Тілдері 
күніне орайластырылған. Шара 
Ақпарат және қоғамдық даму 
министрлігі «Медиа Дамыту қоры» 
корпоративтік қорымен бірлесіп 
ұйымдастырылды.

Гүл БЕКЗАТ

 �азмедиа орталы�ында «С�зт�зер. �ате �олданыстар 
с�здігіні�» т�саукесері �тті. Іс-шараны� �она�тары П арламент 
депутаттары, �о�амды�, �ылыми және мәдени топтарды� 
�кілдері, журналистер, сондай-а� елімізді� мемлекеттік БА� 
басшылары болды.

�аза�станды� QazVac вак-
цинасы �шінші кезе� бойын-
ша клиникалы� зерттеуден 
сәтті �тті. Сондай-а� оны� 
штамды� ��рамы �згереді.

Бұл туралы ОКҚ-де �ткен бри-
фингте Биологиялық қауіпсіздік 
проблемаларын ғылыми-зерттеу 
институтының бас директоры, ко-
ронавирусқа қарсы QazVac қазақ-
стандық вакцинаның авторы 
Күнсұлу Закарья хабарлады. Оның 
айтуынша, шілде айында үшін ші 
кезең бойынша �ткен бар лық 
клиникалық зерттеу жұмы сы на 3 
мың адам қатысқан. Бүгінде 
қорытынды есеп Дәрілік заттар мен 

медициналық бұйымдарды сарап-
тау ұлттық орталығының сарап-
тауынан �тіп жатыр. �йтсе де, ви-
русолог мамандар алғашқы отандық 
вакцинаны клиникалық зерттеу 
сәтті жүргізілді деп отыр. Зерттеу 
толық аяқталған соң QazVac туралы 
ғылыми мақалалар жарық к�рмек. 
Сондай-ақ осы жиында корона-
вирусқа қарсы отан дық QazVac 
вакцинасының құрамы �згергені 
туралы да хабар ланды.

«Біздің ел аумағына дельта 
штамы келген сәттен бастап Үкі-
меттің тапсырмасына сәйкес оны 
зерттеуге кірістік. Клиникаға 
дейін зерттеу жануарларға жүр-
гізілді. QazVac-тың штамдық құ-

ра мын �згерту арқылы жануар-
ларға жүргізілген зерттеу жоғары 
нәтиже к�рсетті. Бүгінде Ден-
саулық сақтау министрлігінің 
ресми рұқсатын күтіп отырмыз. 
Яғни, QazVac құрамындағы Ухань 
штамын Дельта штамына ауыс-
тыратын боламыз. Зерттеу нәти-
жесімен танысып, министрлік 
рұқсат берген жағдайда QazVac-
тың келесі партиясы жаңа құрам-
мен дайындалады», – деді Күнсұлу 
Закарья. Ғалымның айтуынша, 
QazVac құрамындағы штамды 
ауыстыру және оны жануарларға 
сынау жұмысына 2 ай жұмсалған.

Н.ҚОСАЙ

БҚО Денсаулық сақтау басқар-
масының баспас�з қызметі хабар-
лағанындай, облыстық к�пбейінді 
балалар ауруханасына 8 оқушы 
жүгінген. Ал 2 балаға емхананың 
жедел жәрдем к�лігі шақырылған. 
Барлығы 10 баланың к�зіне зақым 
келген. «Оқушылардың бәріне ме-
диналық жәрдем к�рсетіліп, амбу-
латорлық ем алуға жолданды. 
Олар ға электроофтольмия диаг-
нозы немесе к�здің қасаң қабы-
ғының жеңіл дәрежедегі күйігі 
деген диагноз қойылды. Қазір ба-
ла лар үйінде, жағдайлары жақсы», 
– дейді БҚО ДСБ баспас�з хат-
шысы Айнагүл Сақпосынова.

Н.С�РСЕНҒАЛИҰЛЫ

10 оқушының көзі 
кварцтан зақымданды Атырау облысты� �ыл-

мыс ты�-ат�ару ж�йесі де-
партаментіне �арасты УГ-
157/9 т�зеу мекемесіні� ау-
ласына 30 тамызда шамамен 
та�ерте�гі 08.30-да белгісіз 
ер адам скотчпен орал�ан 11 
т�йіншекті ла�тырып, к�лікке 
мініп кеткен. Т�йіншектерден 
9 смартфон, 8 адаптер, 1 sim-
карта, 2 флэш-карта және 
батарейка сия�ты аксессуар-
лар шы�ты.

М е к е м е  б а с т ы ғ ы  Д у м а н 
Тәженовтің айтуынша, осындай 
тыйым салынған заттарды түзеу 
мекемесінің ауласына лақтырып 
кеткен ер адам Қызылқоға ау-
данында тұратын 1997 жылғы 
азамат болып шықты. Оны  пат-
рульдік полиция қызмет керлері 
«Сергек» бейнебақылау камера-

ларының к�мегімен анықтап, 
қолға түсірген. Қазір күдіктіге 
қа тысты ҚР �кімшілік құқық-
бұзушылық туралы кодексінің 

4 8 1 - б а б ы м е н  х а т т а м а  т о л -
тырылып, сотқа жолданды.

Нұрлан ОРАЗҒАЛИ

Түрме ауласына 
9 смартфон лақтырған

Сөзді түзер «Сөзтүзер»

«�аза�фильм» киностудиясы 675 мил-
лион те�геге алты цифрлы камера алма�шы. 
Мемлекеттік сатып алулар сайтында 9 және 
26 �ырк�йек аралы�ына конкурс жария-
лан�ан.

Қосымша сипаттамасы – сандық камера толық 
салмағымен. Бір данасының бағасы – 109 772 780 
теңге; Саны – бес; Жоспарлы сома – Т548 863 900.

Сондай-ақ «Қазақфильм» секундына 1 мың 
кадр жасайтын экшен түсірілімдерге арналған 

цифрлы камера алуға 126 245 446,43 теңге  жұмса-
мақшы.

Бұған дейін Шәкен Айманов атындағы 
«Қазақфильм» кино студия сын жаңғыртуға 10 мил-
лиард теңгеден астам қаражат жұ м салатыны 
айтылды. Ақша кино түсіру және монтаждау, 
ғимараттарды қайта жаңартуға б�лінеді. Ангарлар 
мен арнайы авток�ліктер сатып алынады. Биыл 8 
миллиардтан астам қар жыны игеру жоспарда бар. 
Жаң ғырту 2023 жылға дейін жүргізіледі.

Ж. НҰРЛАН

675 миллион теңгеге 
алты камера алмақ

О�и�а 3 �ырк�йек к�ні Орал �аласында�ы №3 орта мектеп-
те бол�ан. Осы к�ні ба�ы лауды� болмауына байланысты екін-
ші ауысымда о�итын 7-сынып о�ушылары �зіліс кезінде бак-
терициттік шамды р��сатсыз �осып, за�ым ал�ан.

А�т�бедегі �азГЗУ мектеп-гимназиясында 
жарыл �ыш зат �ойыл�аны туралы хабарлама 
тарады.

Полицияда айтылғандай, «мектеп-гимназияда 
жарылғыш зат болуы мүмкін» деген хабарлама 
Ақт�бе облысы Полиция департаментінің электрон-
ды поштасына келіп түскен.

«Барлық жедел қызметтер мен саперлер тобы 
дереу оқиға орнына барды. Ғимараттағы жарылғыш 
заттарды тексерді. Жарылғыш құралдар табыл-
мады», – дейді департамент �кілдері.

Полиция департаменті жасырын хабарламаның 
авторын анықтауға және ұстауға бағытталған жедел 
іс-шараларды жүргізуде.

Аталған факті бойынша Қылмыстық кодекстің 
273-бабы «Терроризм актісі туралы біле тұра жалған 
ақпарат беру» бойынша сотқа дейінгі тергеу бас-
талды.

Бұл баптың санкциясы бес жылға дейін бас 
бостандығынан айыру түріндегі жазаны қарас-
тырады.

Ж. НҰРЛАН

Мектепке жарылғыш зат 
қойылған ба?
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«Nur Otan» партиясы Ба-
тыс �азастан облысты фи-
лиалыны� т�ра�асы, айма 
бас шысы �али Есалиев аза-
  мат тарды жеке мәселелері 
бойын ша онлайн форматта 
а былдады. 

Қабылдау барысында �ңір 
тұр ғындары кәсіпкерлік, тұрғын 
үй, жер телімдерін беру мен құ-
қық тық сипаттағы мәселелер 
бойын ша сауалдарын қойды. Об-
лыс әкіміне Орал қаласының 
тұр ғыны қаладағы жер телімдерін 
аукционға шығарудан бас тарту 
туралы �тінішпен жүгінді. "тініш 
беру ші аталған аумақтарда нау-
бай хана ашу және тамақ �німдерін 
сату үшін ғимараттар салуды жос-
парлап отырғанын айтты. Шағым 
білдірушіге кондоминиуммен 
ке лісім бойынша Зачаган кентінің 
аулаларында жер учаскелерін 
жалға алу ұсынылды. "з кезегінде 
облыс әкімі қала тұрғынына осы 
ауданда салынып жатқан үйлер 
мен коммерциялық алаңдар ту ра-
лы ақпаратты толық беруді тап-
сырды.

Бұдан кейін тұрғын үйді жеке-
ше лендіруге қатысты �тініш қа-
рал ды. Отбасының ауыр тұрмыс 
жағ дайына байланысты мүм кін-
дігі шектеулі жанға уақытша пә-
тер ұсынылды. Ғали Есқалиев 
от   басы �кілдері пәтерде тұруды 

жал ғастыра алатынын және кезек 
кел ген кезде оны жекешелендіруге 
мүм кіндігі барын атап �тті. Пар-
тия ның облыстық филиалының 
т�рағасы әр мәселені егжей-тег-
жейлі қарап, қала басшылығы 
мен басқармаларға заңнамаға 
жә не қолданыстағы мемлекеттік 
бағдарламаға сәйкес �тініш жол-
да ғандарға жан-жақты қолдау 
к�р сетуді тапсырды.  

Бұдан б�лек, «Nur Otan» пар-
тия сы БҚО филиалы жанындағы 
Аграрлық секторды дамыту ж�-
нін дегі қоғамдық кеңестің онлайн 
оты рысы �тті. Күн тәртібінде екі 
мә селе қаралды. Біріншісі – Ба-
тыс Қазақстан облысына қарасты 
елді мекендердің мал азығымен 

қам  тылуы. Екіншісі – Жаңақала 
ау  данында ауыл шаруашылығын 
жүр  гізудегі мәселелер жайында. 

Бірінші мәселе бойынша «Ба-
тыс Қазақстан облысы елді ме-
кен  дерінің мал азығымен қам-
тылуы» туралы облыстық Ауыл 
шаруа  шылығы басқармасының 
басшысы Жасұлан Халиуллин 
баян дады. Ал «Жаңақала ауда-
нын  да ауыл шаруашылығын жүр-
гізудегі  мәселелер» туралы баян-
дау үшін Едіге Текебаевқа с�з 
бе ріл  ді. Екі тұлға да алдағы ке-
зеңге дайындықтың жақсы дең-
гей де екенін айтты. Кеңес мүше-
лері аталған мәселенің �зектілігін 
атап �тіп, жиынға қатысушы лар-
дан �з ұсынысын білдіруді сұрады. 

Жоғарыда аталған мәселелерге 
сәй кес бірнеше ұсыныс енгізілді. 
Со  ның ішінде БҚО Ауыл шаруа-
шы лығы басқармасына құрғақ-
шы лықтан зардап шеккен облыс 
аудандарына қатысты ірі жем мен 
астық жемінің тапшылығын 
анық   тап, мал азығын субсидия-
лау  ға және жеке тұрғындарға 
к�р   шілес аудандардан ш�п тасы-
мал  дауға кеткен шығынның құ-
жат  тарына сәйкес бюджет есе бі-
нен ұйымдастыруға ықпал ету 
тап сырылды. Сондай-ақ Жаңа-
қала ауданы бойынша жергілікті 
жерлерде сала мамандарымен 
бір лесіп малдың қыстауға қа бі-
лет тілігін анықтау, құрғақ шы лық-
тан неғұрлым зардап шеккен 
ауыл  дар мен елді мекендер тұр-
ғын  дары арасында азық сатып 
алу ды, жеткізуді, таратуды және 
бел гіленген бағамен �ткізуді ба-
қы лауға волонтерлік ұйымдарды 
тарту керегі с�з болды. 9леуметтік 
кәсіпкерлік корпорациялардың 
бас шыларын ірі шаруашы лық-
тармен және агрофирмалармен, 
бас қа да ірі жемш�п дайындау 
жә не оларды зардап шеккен 
ауыл  дарға ж�нелту ж�нінде келі-
сім шарт жасасу үшін басқа �ңір-
лерге жіберіп, Жаңақала ауданы 
бойынша мал азығын дайындау 
маусымының �ту барысын қада-
ғалау бойынша штаб құрып, же-
дел іс-әрекет жасау қажеті айты-
лып, ұсыныс енгізілді. Жиынды 
қорыта келе, кеңес мүшелері 
бар лық аталған ұсыныстың пар-
тия бақылауында болатынын 
айт ты.

Мадияр Т	ЛЕУ

«Nur Otan» партиясының Жол кар та-
сында оқу орындарын жалпы 100 пайыз 
біл ікті кадрлармен қамтамасыз ету пункті 
қа растырылған. Осы орайда педагог 
кадрлардың жалақысын 25 пайызға дейін 
арттырып, олардың мәртебесін жастар 
ара сында к�теру арқылы біліктілік дең-
гейін біршама еселей алатынымыз с�зсіз. 
Бұл ретте педагог кадрлар заңның ая сын-
да 5 жылда 1 рет біліктілігін арттыратын 
бол са, енді 3 жылда 1 рет оқыту қарас-
тыры лады. Мұны оң нәтижеге негізделген 
ше шім болады деп ойлаймыз. Себебі әр 
5 жыл сайын білім, уақыт жылдам �зге-
ре ді. Сондықтан 3 жыл сайын пәндік 
бі лік тілігін, к�шбасшылық қасиеттерін 
да мытатын, басқа да дағдыларын �сіретін 

курс тардың �ткізілуі тиімді нәтижеге қол 
жет кізуге себепші болмақ. 

Негізі, мектеп оқушыларының білім 
са пасы оларды оқытатын мұғалімдердің 
бі лім сапасымен тікелей байланысты. 
Биыл дан бастап педагогика мамандығына 
оқу ға түсушілердің үздік білім иегері ата-
нып, Ұлттық бірыңғай тестілеуде шекті 
ба лының да жоғары болуы – біліктікке 
қа тысты �зекті мәселелерді шешіп, мәр-
те бесін к�теруге бағытталды. Аталған 
жұ   мыстарды одан әрі жалғастыру маңыз-
ды. Еліміздің кей аймағында мұғалімдер 
же тіспейді. Сонымен қатар жараты лыс-
тану, математика, гуманитарлық пәндер 
мұ ғалімдері де тапшы. Сол себепті Білім 
жә не ғылым министрлігімен, педагогтерді 

дайын дайтын жоғары оқу орындарымен 
бір лесіп сапалы кадрларды кәсіби бағдар 
бойынша мектептерге жіберуге тиіспіз.

Қазір үш ауысымды мектептер мен 
орын тапшылығы жайы �зекті мәселе 
бо лып отыр. Былтырдан бастап мемлекет 
осыны қолға алды. Жаңадан 800 мектеп 
салу арқылы мәселені шешу к�зделген 
болатын. Бүгінде орын тапшылығы 250 
мың ды құраған. Алдағы 5 жылды бол жай-
тын болсақ, бұл тапшылық 1 миллионға 
жетуі мүмкін. Сол себепті 800 мектепті 1 
мың мектепке дейін к�бейту ұсынысы 
орын ды айтылды. Бірақ қазір типтік оқу 
жос парында гимназия немесе лицей сы-
ныптары жоқ мектептерде профицит бар 
екенін байқаймыз. Мысалы, мектеп 900 
балаға арнап салынуы мүмкін, алайда ол 
жер де 600 бала оқуы мүмкін. Сондықтан 
Білім және ғылым министрлігі жергілікті 
ат қарушы органдармен бірлесіп, қай мек-
тептерде профицит екенін анықтап, са-
лынар мектепте осындай жағдай болмас 
үшін Ұлттық экономика министрлігімен 
қосылып болжам жасауы маңызды. Бала-

лардың дүниеге келуі, интеграция, к�шу 
мәселесіне орай оқушылар саны к�беюі 
мүмкін аудандарды болжау қажет. 

Ал енді инклюзивті білім беруге келер 
бол сақ, биыл Парламент Сенаты мен 
Мә жілісінің бір топ депутаттарының бас-
тамасымен «Қазақстан Республикасының 
кейбір заңнамалық актілеріне инклюзивті 
білім беру мәселелері бойынша �згерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы» заң 

қолдау тапты. Кейін Сенатта мақұлданып, 
Мем лекет басшысы қол қойды. Негізгі 
ерекшелігі биылдан бастап қалыпты 
оқушылармен бірге мүмкіндігі шектеулі 
оқушылар да қатар отырып білім алады. 
Ол үшін мұғалімдердің дайындығын жү-
зе ге асыру қажет. Оқушыларға білімді 
саралап беруге тура келеді. 9рқайсысының 
қабілетіне байланысты оқытуда ұстаз-
дарды дайындайтын арнайы курстар қа-
жет. Жаңадан салынып жатқан мектеп-
тер де инклюзивті сыныптарды әзірлеу 
керек. Бұл пандустан бастап, лаборатория, 
есіктердің енінің кеңейтілуіне дейін 
назар аударар жайт. Мектеп құрылысының 
мемлекеттік  сараптамаға  дейінгі 
кезеңінде ескерілуі тиіс.     

Жалпы, Мемлекет басшысының 
Жол дауы «Nur Otan» партиясының Жол 
кар тасында к�рсетілген жоспарлардың 
орын далуына, білім саласының дамуына 
негіз боларына сенім мол. Оның ішінде 
ауыл мен қала мектептеріндегі білім сапа-
сындағы алшақтықты мейлінше азайту, 
ауыл мектептерін модернизациялау мә-
се лелері �зекті. 

Жұлдыз СҮЛЕЙМЕНОВА,
Мәжіліс депутаты

Азаматтарды 
онлайн  қабылдады

Санитарлық талап тексерілді
«Nur Otan» партиясыны� 

�ы зылорда облысты және 
алалы партиялы баылау 
комиссиясыны� м$шелері 
��ірдегі орта мектептерде 
са нитарлы талаптарды� 
орын далуы бойынша мони-
то ринг ж$ргізді. 

Жаңа оқу жылында білім беру 
қай та дәстүрлі форматқа ауысты. 
Яғ ни, оқушылар онлайн емес, 
мек тепке қатынап оқиды. Негізгі 
та лап ретінде барлық мектептерде 
са нитарлық-эпидемиологиялық, 
ги гиеналық талаптар қатаң сақ-

талуы басты назарға алынып 
отыр. Атап айтқанда, мұғалімдер 
мен оқушылардың бетперде та-
ғып, сыныптарды желдетіп, жиі 
та    зартып отыру қатаң бақылауға  
алынбақ. Қазір Қызылорда қа ла-
сындағы бар лық мектептердің  
кіребе рі сінде балалардың дене 
темпера тура сы �лшенеді. Қызуы 
бар оқу    шылар үйіне қайтарылады. 
Ата-аналарға мектептің ішіне 
кіру ге тыйым салынып отыр. 

Сондай-ақ «Nur Otan» пар-
тия сы Қызылорда қалалық фи-
лиа лының «Ұлт денсаулығы мә-
се лелері және білім мен ғылымды 

да мыту ж�ніндегі» кеңес  т� райы-
мы Гүлшат Мұсаева мен облыстық 
«Jas Otan» ЖҚ мүшелері бірлесіп 
сту денттердің �мір сүру дең гейі-
нің сапасын арттыру, әлеуметтік-
тұр мыстық жағдайын қамтамасыз 
ету мақсатында қаладағы кол-
ледж дер, жоғары оқу орындары-
ның жатақханаларына бақылау 
жүр гізді. Жатақханалар мен онда 
тұра тын студенттер саны, сту-
дент  тердің тұрғын үй алаңымен 
нор мативтік қамтамасыз етілуі, 
тұр мыстық, компьютерлік тех ни-
камен, демалыс орындарымен, 
же ке тұрмыстық жабдықтар жет-

кізі ліп, санитарлық нормаларды 
сақ тау бойынша талдау жұмыс-
тары �тті.

Тексеріс барысында к�птеген 
жа тақхананың санитарлық нор-
ма ға, тұрмыстық жағдайға сәйкес 
кел меу фактілері анықталды. 
Анық талған фактілер нәтижесінде 
оқу орындарының басшыларына 
ескерту айтылып, кемшіліктер 
бойын ша ұсыныс жеткізілді. Жа-
тақ ханалардың сапасын қадағалау 
жұ мыстары алдағы уақытта да 
жал ғаспақ.

                                                                     
М.ЖАЛҒАСҰЛЫ

Экологиялық мәселелер 
талқыға түсті 

«Nur Otan» партиясы Ма��ыстау облысты филиалы 
жанында�ы о�амды экологиялы ке�есі, «Атамекен» 
облысты кәсіпкерлер палатасы, Ecojer ауымдасты�ыны� 
Ма��ыстау облысы бойынша ��ірлік экологиялы ке�есі 
мен «Таби�и орта» Батыс �азастан ��ірлік ассоциациясы 
бірлескен жиын �ткізді.

Күн тәртібінде 2020 жылдың 
ая ғында Экология, геология және 
та биғи ресурстар министрі Мағ-
зұм Мырзағалиевтің келісуімен 
Маң ғыстау облысының әкімі Се-
рікбай Трұмов бекіткен облыстың 
эко логиялық мәселелерін ке шен-
ді шешу бойынша Жол кар та сы-
ның орындалу барысы туралы 
(қа лалар мен аудандар әкімдіктері, 
облыстық басқармалар мен де-
пар таменттер) мәлімдемелер 
тың  далды. Басқосуға бизнес-қо-
ғам дастық пен үкіметтік емес 
ұйым дардың �кілдері және қоғам 
бел сенділері онлайн форматта 
қа тысты. Уақыттың тығыз болуы-
на байланысты Жол картасының 
не гізгі орындаушылары ретінде 
Маң ғыстау облысы Табиғи ре-
сурс тар және табиғат пайдалануды 
реттеу басқармасының басшысы 
Дүйсен Құсбеков пен облыстық 
Эко логия департаментінің бас-
шы сы Руслан Т�кенов Жол кар-
та сының 36-бабының әрқайсы-
сы на жеке тоқталмай, 8 тарау 
бойын ша әр тараудың орында луы 
туралы баяндады. Басшылар елді 
мекендердің к�галдан ды рылуы 
мен «Қошқар-Ата» улы к� лінің 
айналасына жасыл желек егу, осы 
улы к�лдің рекульти ва ция сы, 
облыс аумағындағы сани тар лық 
жағдай, жер ресурстары ның 
тарихи ластануы, ауызсу тап-
шылығы мәселелерін шешу 
бойын ша атқарылып жатқан жұ-
мыстар туралы айтып берді.

Осы тұста «Nur  Otan» партия-
сы Маңғыстау облыстық филиалы 
жа нындағы қоғамдық эколо гия-
лық кеңестің т�рағасы 9ділбек 
Қо з ыбақов Жол картасының әр 
ба бы бойынша нақты қанша қа-
ра жат қарастырылып, оның қан-
дай м�лшері игерілгенін, іс жү зін-
де қандай нәтижеге қол жет кі зіл-
гені, яғни іс-шаралар орын да лы-
сы ның толық есебін алу мақса-
тын  да қатарынан бірнеше жиын 
�т кізуді ұсынды. Ал отырысқа 
он лайн режимде қатысқан «Ата-
мекен» облыстық кәсіпкерлер 
па латасының директоры, Ecojer 
қауым дастығының Маңғыстау 
об лысы бойынша �ңірлік эко ло-
гиялық кеңесінің тең т�рағасы 
Рашит Мұстапаев Жол картасы 
қоғамдық бақылауға алынғаны 
ж�нінде Экология, геология және 
та биғи ресурстар министрі Мағ-
зұм Мырзағалиев пен облыс әкімі 
Серікбай Трұмовқа осы отырыс-
тың хаттамасын жалғап, ресми хат 
жолдауды ұсынатынын жеткізді. 
Іс-шараға қатысушы Қазақстан 

тәжірибелі экологтері қауым дас-
тығының т�райымы Лаура Ма ли-
кова да бірқатар ұсыныс айтты.

Сондай-ақ партияның облыс-
тық филиалы жанындағы қоғам-
дық экологиялық кеңес мүшесі, 
Маң ғышлақ эксперименталды 
бо  таникалық бағының бас дирек-
торы Ақжүніс Иманбаева 2000 
жыл дары мемлекет тарапы нан 
қаржы б�лініп, облыс аума ғын да 
бірқатар жерасты су ұңғы масы 
жабылып қалғанын сынға алып, 
«соңғы жылдардағы қуаң шы лық 
жағдайы сол әрекеттің сал дары-
нан болуы мүмкін» деген ойын 
жеткізді. "з с�зіне дәлел де ме ре-
тінде сарапшы сол ұңғы ма лар 
жабылмастан бұрынғы және жа-
былғаннан кейінгі �сімдік жа  -
мылғысының жай-күйін мысал 
ретінде келтірді. Бұл жер бетіндегі 
судың азаюы биоалуантүрліліктің 
жағдайына кері әсерін тигізгенін 
к�рсетіп отыр.

Қоғамдық экологиялық кеңес-
тің тағы бір мүшесі, облыстық 
мәс лихат депутаты Гүлнар Тас бо-
ла това Мұнайлы ауданындағы 
тұр мыстық қатты қалдықтар по-
ли гонының мәселесі шешілмей 
жатқанын тілге тиек етті. Халық 
қалаулысы ның айтуынша, егер 
бюджеттен тиіс ті қаржы б�лінетін 
болса, ха лық саны жағынан 
еліміздегі ең үл кен ауданда қоқыс 
мәселесі ше шімін табар еді.

Сонымен қатар жылдар бойы 
ушы ғып тұрған «Қошқар-Ата» 
к� лін рекультивациялау және 
Шет пе ауылының маңындағы тас 
карьерлерінің ауаны шаңмен лас-
тауы мәселелеріне де қоғам бел-
сенділері тарапынан назар ауда-
рып, нақты шара қолдану ж�нінде 
халық атынан мемлекеттік орган-
дар ға талап қойылды.

Бұдан б�лек, Ақтау қаласының 
ір гесінде орналасқан құстың Қы-
зыл кітапқа енген 22 түрі мекен-
дей тін Қарак�л к�лінің мәселелері 
де жылдар бойы шешімін таба 
алмай жүргенін Орта Азия Рамсар 
�ңірлік бастамасы үйлестіру ко-
митеті т�рағасының орынбасары 
9ділбек Қозыбақов бұл жолы 
та ғы қозғады. Халықаралық мәні 
бар сулы-батпақты алқаптардың 
Рам сар тізіміне енуге лайықты 
Қа рак�л туралы Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың атына 
2020 жылдың күзінде хат жол дан-
ған. Дегенмен күні бүгінге дейін 
оң шешімін табуы тиіс мәселелер 
�зекті болып қалуда.

                                                               
        М.ХАҚНАЗАР

Білім мәселесі басты назарда
Мемлекет басшысы �асым-Жомарт Тоаевты� осы жол�ы «Ха лы 

бірлігі мен ж$йелі реформалар – ел �ркендеуіні� берік негізі» атты Жол-
дауында білім саласына атысты ауымды жобалар айтылды. Е� әуелі 
$ш ауысымды және апатты жа�дайда�ы мектептер санын жа�адан 800 
мек теп салу есебінен шешу мәселесі арастырылды. Біра алда�ы уаыт-
та орын тапшылы�ы �суі м$мкін екенін болжаса, 800 мектепті 1 мы��а 
дейін арттыру к�зделіп отыр. Я�ни, мектептерге атысты мәселелерден 
т$ бегейлі арылу�а тиіспіз.
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Болашағын бүгіннен ойлайтын ел 
қашанда стратегиялық маңызды мәсе-
лелерді және оны шешудің жолдарын күн 
тәртібіне шығарып отырады. Мұның 
жасампаз бір к"рінісі – республика Пре-
зидентінің халыққа жасайтын дәстүрлі 
Жолдаулары. Республика Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың Тәуелсіздіктің 
30 жылдығы қорытындыланатын қар-
саңда Қазақстан халқына арнаған «Халық 
бірлігі және жүйелі реформалар – ел "р-
кендеуінің берік негізі» атты үшінші 
Жол дауы да тәуелсіз еліміз дамуының 
ба ғыт-бағдарын айқындап, алда тұрған 
аса маңызды міндеттерді нақты к"рсетіп 
берді.

/р кезең, тіпті әр жылдың "зінде ел 
алдында, қоғам алдында шешімін табуы 
тиіс мәселелер туындайды. «Тәуелсіздік 
жылнамасының т"ртінші онжылдығына 
қадам басқалы тұрған еліміз үшін бұл 
кезеңнің оңай болмайтыны қазірдің "зін-
де айқын байқалуда. Сондықтан кез кел ген 
сын-қатерге дайын болуға тиіспіз», – дей 
келе Президент Қазақстан халқына биыл-
ғы Жолдауын аса маңызды деген жеті 
мә селеге арнады. Бұл мәселелердің біздің 
бар лығымыздың да экономикалық, әлеу-
меттік ахуалымызға тікелей де, жа нама да 
қатысы болғандықтан, ой таратып к"релік. 

Қоғамдағы бірлік пен келісімнің сақ-
та луында әдебиет пен "нердің және осы 
рухани сала "кілдерінің р"лі ерекше екені 
белгілі. Сондықтан да Жолдауда «Қоғам-
ды ұйыстыру, ұлттық бірегейлікті нығайту 
ісінде еліміздің тарихи мұрасын және 
мәдени әлеуетін тиімді пайдалануға баса 
мән беріледі, осы орайда Қазақстанның 
мүмкіндіктері зор, соның ішінде "зін ха-
лықаралық аренада тиімді таныта алады» 
делінуі біздің ұжымның да алдағы мақсат-
міндеттерін нақтылай түсуге мүмкіндік 
тудырады. 4нер саласындағы талантты 
жастардың әлеуетін аша түсу мәселесі 
нақты с"з болған Жолдауда жаңа жанр 

түрлерін игеріп, ұдайы ізденіс үстінде 
жүретін жас әрі дарынды мүсіншілер, 
суретшілер, театр қызметкерлері, музы-
канттар, қаламгерлерді дәріптеуге бағыт-
талған нақты шаралар жоспары қажеттігі, 
сондықтан да оны Үкімет сарапшылармен 
бірлесіп, жыл соңына дейін ұсынуы тап-
сырылды. Бұл жаңа мәдениетті және 
оның дарынды "кілдерін қолдау, бәсекеге 
қабілетті жастардың жолын ашу деген с"з. 
Осы орайда театрымыз да "з тарапынан 
жаңа идеялар, ұсыныстар беруі қажет 
болады. Жолдауда еліміз алдындағы 
асқаралы міндеттердің жүзеге асуы үшін, 
мемлекетімізде, ең алдымен тұрақтылық, 
қоғамдық, ұлтаралық, конфессияаралық 
келісімнің р"лі туралы қадап айтылуы 
бекер емес. /лем барынша ашық, ақпа-
раттар тасқыны заманында әрбір адамның 
сыни ойлау қабілеті қалғымауы қажет. 
Қоғамдағы тұрақтылық, демократиялық 
құндылықтардың жеңіл пікір, желбуаз 
с"збен аяқасты болмауына біздің әрқай-
сысымыз жауаптымыз. 4з Жолдауында 
Мемлекет басшысы зиялы қауымға үлкен 
міндет жүктеді. «Халқымыз үшін зиялы 
қауымның орны қашанда ерекше. Ұлт 
тағдыры сынға түскен сәтте к"зі ашық 
азаматтар әрдайым к"ш бастаған. Адас-

қан ға ж"н сілтеп, жастарға бағыт-бағдар 
бер ген. Ел ағалары бірауыз с"збен тенте-
гін тыйып, тектісін т"рге оздырған. Біз 
қанымызға сіңген осы қасиеттен айы рыл-
мауымыз керек» деуі к"п жайтты аңғар-
тады. Бүгінде зиялы қауымның салиқалы 
ой-пікірі қоғамға ауадай қажет болып 
отырғанын жоққа шығара алмаймыз. Де-
генмен де зиялы қауымның үні қазіргі – 
бейберекет ақ парат тасқыны ұрпақтың 
санасын улап жатқан интернет дәуірінде 
қатты естілуі қажет-ақ. Бұған, бәлкім 
ортақ талқы алаңдарын қарастырып к"ру, 
театрдағы зиялылардың с"зімен қатар, 
жоғарыда айтқандай, қабілетті жастарды 
«жұлдыз» бейнесінде емес, рухани маз-
мұнды "нер иесі ретінде танытуға бай-
ланысты рес публикалық баспас"збен, 
сайт тармен шы ғар машылық ынты мақ та-
стық мәселе лерін қарастыру керек болар. 

Біз мүмкіндігінше Президент Жолда-
уының мән-мазмұнын аша түсуге ұмтыл-
дық. Бұл қарекетіміз, әсіресе жас буынға 
пайдалы болар. Қоғамдық сананың бір 
формасы – "нер, оның ішінде сахна "не-
рінің де даму-"ркендеу тетіктері мем-
лекеттік маңызды құжаттарда айқын да-
лады. Сондықтан да Президенттің осы 
Жолдауын саралай оқу, алдағы уақытта 
бағдарға алу – жас буын үшін азаматтық 
толысу, рухани "судің бір к"рсеткіші.

Бұл Жолдауда еліміздің саяси-эконо-
микалық ахуалымен қатар, халқымыздың 
әлеуметтік, рухани ахуалына және қа-
жеттіліктеріне баса мән берілді. Біздіңше, 
бұл – нақты қимыл-қарекетке бастайтын 
Жолдау. Ендеше бүкіл қоғам болып ұйы-
сып, әрбір сала, әр ұжым мақсатты түрде 
қимыл-қарекетке кірісуі керек. Біздің 
ұжымды да осыған шақырамын.

Еркін ЖУАСБЕК, 
М.�уезов атындағы Қазақ ұлттық 

драма театры директоры, 
Қазақстанның еңбек сіңірген қайраткері

«Экономикалы� зерттеулер 
институты» А�-ны� (ERI) сарап-
шылары онлайн форматта Zoom 
бейнеконференциясы ар�ылы 
Президент Жолдауын тал�ы-
лады. Мамандар Мемлекет бас-
шысыны� �ойып отыр!ан мін-
деттеріні� экономикалы� және 
әлеуметтік аспектілерін &зекті 
та�ырып етіп алды.

Нұрлан ҚОСАЙ

«Экономикалық зерттеулер инсти-
туты» АҚ т"рағасының орынбасары Ба-
уыржан Мұқан модератор болған онлайн 
жиын "те мазмұнды "тті. 4з саласының 
білікті мамандары Жолдау жүк теген мін-
деттердің маңызы мен нәтижесі туралы 
пікірлерін біл діріп, сараптамалық тұжы-
рым дарын ортаға салды. Күн тәрті бінде 
экономиканы дамыту, биз нес, жасыл эко-
номика, "ңірлік саясат және әлеуметтік 
аспектілер тақырыптары қаралды. Соның 
алғашқысы бойынша с"з с"йлеген спи-
керлердің бірі ERI Орталы ғы ның ди-
ректоры Куаныш Бейсен ғазин Прези дент-
тің бюд жеттік ережелер дайындау ұсы-
нысын толықтай қолдайтынын білдірді.

«Ұлттық қордың шығындарын шектеп, 
жаңадан бюджеттік ере желер жасап шы-

ғару үшін жыл со ңына дейін қажетті заң-
на ма ларды енгізу туралы ұсынысты орын-
ды деп ойлаймын. Бұған де йін де бізде 
мұндай тәжірибе болған. Осы уақытқа 
дейін бюджеттік ереженің 13 жүйесі жұмыс 
істе ді. Енді бұл бағыттағы жұмыстарды 
одан әрі жандандыра түсу үшін Президент 
айт қандай нақты да түсінікті контрциклдік 
ережелер болуы тиіс. Бұл – дұрыс шешім. 
Біз сонда ғана бюджеттің тең теңгеріміне 
қол жеткізе аламыз. Оның қазір талқылана 
бастаған бір нұсқасы, ол – құрылымдық 
теңгерім. Бұл жерде Ұлттық қор дан алы-
натын кепілдендірілген трансферттерді 
жос парлау мұнай секторындағы ұйымдар-
дан сол кезеңдегі мұнай бағасына сәйкес 
Ұлттық қорға түсетін ақшаның болжамды 
к"лемінен аспайтын болады. Ондағы 
бағаны Үкімет пен Ұлттық банк бірігіп 
анықтай ды. Мұндай контрциклдік ереже 
Ұлттық қорға мұнай бағасы жоға ры кезде 
к"бірек қаражат жинақ тауға, ал мұнай 
бағасы т"мендеген кезде бюджеттің тең-
герімін ұстап тұру үшін кепілді түрде 
б"лінетін трансферттердің к"лемін арты-
руға мүмкіндік береді», – дейді ол.

Сарапшының айтуынша, бюд жет 
теңгерімінің мақсатты к"рсеткіштері 
ортамерзімді перс пективаларға жұмса-
латын шы ғындардың міндетті түрдегі 
шек тік мәнін белгілеу жолымен жү зеге 
асырылатын болады. Шы ғындардың ме-
желік мәні Ұлттық қордан алынатын 

транс ферттерді қысқартудың және мем-
лекеттік қарызды қауіпсіз деңгейде ұстап 
тұрудың алдын ала жолдарын айқын 
к"рсетіп тұруы тиіс. Бұл тұста шынайы 
макроэкономи калық болжамдар мен 
сәйкес кезеңдегі кірістердің болжамдары 
да ескерілуі керек. Сол себептен де 
мемлекеттік қарызды, бюджет саясатын 
және Ұлттық қорды басқарудың ережелер 
жинағы қажет. Президент тапсырмасына 
сәйкес, Үкімет пен Ұлттық банк жыл со-
ңына дейін Мемлекет қар жысын басқару 
тұжырымдама сын әзірлейтін болады.

2020-2021 жылдардағы инфля ция ди-
на микасы қандай болды? Бағаны ұстап 
тұру үшін қандай шара қабылданып, қан-
дай жоспар жасалд?  ERI Орталығы ди рек-
торының орынбасары Ернар Се рік осы 
тақырып т"ңірегінде Жол дауда айтылған 
жайттарды түсінікті етіп талдап берді.

«Мемлекет басшысы панде мия ның 
сал дарынан туған күрделі жағдайдан шы-
ғудың монетарлы да, монетарлы емес те 
жолдарын ұсынып отыр. Монетарлы жо-
лы – жергілікті жерлердегі микро қаржы 
ұйымдарының потенциа лын пайдалану 
және «қаты рыл ған» активтерді эконо ми-
калық айналымға қосу. Монетарлы емес 
жолы – республика бойынша К"терме-
б"лшек сауда орталық тарын (КБСО) салу 
және оған ұсақ ауылшаруашылық кәсіп-
орындарының қолжетімділігін қамтамасыз 
ету, сондай-ақ бұл нарықты монополи за-

циялауға жол бермеу. 2020 жылы елімізде 
инфляция 7,5%-ды құрады, Ұлт тық банк-
тің таргет жасауымен ол 4-6% арасында 
болды. Тамыз айы на есептегенде 8,7%, 
со ның ішінде инфляцияның ең қатты се-
зіл ген жері – азық-түлік инфля циясы – 
11,4%. Ал жоғары инфля цияның халықтың 
сатып алу қа білетін т"мендетіп, кірісін 
арт тыру бағытында атқарылып жат қан 
жұмыстарды, ал  бағаның "суі экономи-
каны к"терудегі шара ларды жоққа шыға-
ратынын бі лесіздер. Президент қабылдап 
отырған мұндай батыл шаралар осы 
мәселенің шешімін табуға к"мектесетін 
болады», – дейді ол.

Президент жария еткен шара лардың 
ішінде экономистерді қуантқан қадамның 
бірі – ми нималды еңбекақы к"лемінің к"-

бейтілгені. Бұған дейін 42 500 теңге бол ған 
бұл сома, енді 60 мың теңге болмақ. Яғни, 
үштен біріне артпақ. Одан басқа, ма мандар 
дағдарысқа қарсы шараларды с"з етіп, 
оның макроэкономикалық к"рсет кіш терге 
қалай әсер етуі мүмкін екенін ERI Орта-
лығының жетекші сарапшысы Ерділдә 
Таутенов сараптап берсе, бизнес тақырыбын 
қозғаған келесі топ А4К да мыту, геология 
және "неркәсіп, креативті индустрия 
мәселелерін с"з етті. Мұнда ERI Орталы-
ғының директорлары /зиза Қасенова, 
Баян /бді рах манова, жетекші сарапшысы 
Дарина Кеңес с"з с"йледі. Ал одан кейінгі 
жасыл экономика б"лімінде к"міртекті 
салық, жа сыл сутегі мәселесі ай тылды. Екі 
сағатқа созылған жиынға БАҚ "кілдерін 
қосқанда 40-қа жуық адам қатысты.

ЖОЛДАУ

Жолдаудың өзегі – экономика 

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
Қазақстан халқына арнаған «Халық бір-
лігі және жүйелі реформалар – ел "р-
кендеуінің берік негізі» атты Жолдауында 
елдің экономикалық және әлеуметтік-
саяси дамуының маңызды бағыттарын 
белгілеп бергені анық. Ғылым саласының 
"кілі ретінде мені еліміздің ғылыми 
әлеуетін нығайту шараларына Мемлекет 
басшы сының ерекше назар аударғаны 
қуантты.

Кез келген мемлекеттің дамуы үшін 
ғылым саласы айрықша р"л атқарады. 
Сондықтан Білім күнінде жасалған Жолдау 
аталған бағыттағы жұмысқа тың серпін 
берері с"зсіз. 4йткені Президент ғылым 
саласында жаңаша к"зқарасқа жетелейтін 
басымдықтар туралы ашық айтты. Оның 
ішінде ғылымды дамытуға қатысты 
заңнамаға "згерістер енгізу, еліміздің 
жетекші ғалымдарын лайықты жалақымен 
қамтамасыз ету, іргелі зерт теу лермен 
айналысатын жетекші ғылы ми-зерттеу 
институттарын ашық іріктеу негізінде 
тікелей қаржыландыру және мемлекеттік 
гранттық қаржыландыру мер зімін бес 
жылға дейін ұлғайту шара лары к"птеген 
ғалымды бейжай қал дырған жоқ деуге 
болады. Бұл Президент тапсырмалары 
мемлекет тарапынан ғы лымды қолдау 
шараларының жүйесін оң тайландырып, 
экономиканың "суіне әсер ететін ғылыми-
зерттеулер мен инно вациялар деңгейінің 
жоғарылауына ықпал етпек. 

Соңғы жылдары ғылымды дамытуға 
енгізіліп жатқан жаңа мүмкіндіктер мен 

атқарылған іс-шаралар туралы к"птеген 
мысал келтіре аламыз. Мәселен, кейінгі 
екі жылда ғылымды қаржыландыру екі 
есе "сті. 4ткен жылдан бастап Білім және 
ғылым министрлігінің ғылыми ұйымда-
ры ның базасын жаңарту мен нығайту 
үшін жаңа бюджеттік бағдарлама жұмыс 
істеп жатыр. БҒМ тарапынан ұйымдас-
тырылатын гранттық және бағдарлама-
лық-нысаналы қаржыландыру конкурсы 
жыл сайын "ткізілетін болды. Ғалым-
дарды, олардың ішінде жас зерттеушілерді 
қолдау үшін жеке бағдарламалардың 
енгізілуі де к"ңілге қуаныш ұялатады. 
Сон дай-ақ БҒМ-нің қазақстандық ғы-
лымның жаһандық бәсекеге қабілеттілігін 
арттыруға бағытталған іс-шаралар ке-
шенін ұсынатын 2025 жылға дейінгі ғы-
лымды дамытудың тұжырымдамасын 
ғылыми қауымдастықпен ашық және "те 
белсенді талқылауы мемлекеттің ғылыми-

зерттеулердің ауқымды дамуына мүдделі 
екенінің бірден-бір дәлелі. 

Мемлекет басшысы ғалымдардың 
алдына «уақыт талабына сай болумен 
қатар, әрқашан бір адым алда жүріп, тың 
жаңалықтар ұсына білу» міндетін қойды. 
Бұл кәсіби зерттеушілер қауымдас-
тығының бүгінде қажет нәтижелерді 
ұсынуға қаншалықты дайын екеніне 
байланысты. Ал әлеуметтік-гуманитар-
лық білімге келетін болсақ, ол әлеуметтік 
үдерістерді басқарудың және елдің рухани 
атмосферасын қалыптастырудың к"п-
теген құралының қажетті негізіне 
айналуы тиіс. Осы орайда БҒМ Ғылым 
комитетінің Философия, саясаттану және 
дінтану институты қазір елдің қоғамдық 
дамуы бойынша зерттеулерді жаңа сапалы 
деңгейге жеткізуге бағытталған «2025 
жылға дейінгі трансформациялар страте-
гиясын» жүзеге асыра бастағанын айта 
кетуіміз керек. Бүгінде әлеуметтік-саяси 
жаңғыру, ұлтаралық және конфессия-
аралық қатынастарды дамыту, зайырлы 
және діни құндылықтардың теңдігі, тә-
уелсіз Қазақстандағы ішкі саяси тұрақ-
тылық қағидаларын жүзеге асыру тәжі-
рибесі секілді "зекті мәселелер ғалым-
дардың ерекше назарында тұр.

Президент ел үшін ғылым саласының 
маңызын нұсқап, мемлекет қашанда ға-
лымдарға қолдауды күшейте беретінін 
жеткізді. Енді ғылыми қауымдастық та 
заманауи сын-қатерлерге жауап беруге 
дайын екенін дәлелдей білу қажет деп 
есептеймін.

Шолпан ЖАМАНБАЛАЕВА,
Философия, саясаттану 

және дінтану институты 
бас директорының орынбасары,  

әлеуметтану ғылымдарының докторы, 
профессор, ҚЖМ ҰҒА академигі

Жаңа мүмкіндіктер бастамасы

Отырысқа елімізге белгілі бірқатар 
саясаттанушылар, сарапшылар мен қоғам 
қайраткерлері қатысты. Олардың ара-
сында «Рухани жаңғыру» ҚҚДИ басқарма 
т"рағасы Асылбек Есенбаев, ҚСЗИ қо-
ғамдық-саяси зерттеулер б"лімінің бас-
шысы Индира Рыстина, ЕҰУ «Экономика» 
кафедрасының меңгерушісі Жібек Рах-
метулина, «Рухани жаңғыру» орталығының 
стратегиялық талдау тобының жетекшісі 
Ләззат Нұрқатова секілді азаматтар бар 
екенін айта кеткен ж"н.

/уелі «Рухани жаңғыру» ҚҚДИ бас-
қар масының т"рағасы Асылбек Есенбаев 
Жолдауда жақын арадағы негізгі басым-
дықтар айқындалғанын айта келе, әлеу-
меттік мәселелер мен халықтың әл-ауқа-
тын арттыруға арналған нақты бес 
бастаманың ерекшелігі жайында с"з етті.

«Біріншіден, Жолдауда Мемлекет 
басшысы іс-әрекетінің логикасы мен жү-
йелілігі айқын байқалады. Бұл Елбасы 
саясатымен сабақтастығына да, "зінің 
стратегиялық және тактикалық әрекетте-
ріне де қатысты. Мұнда бірнеше мысал 
кел тірілген. Мемлекет басшысының зей-
нетақы жинақтары мен салық жүйесін 
жаңғырту ж"ніндегі идеялар сабақтастығы 
жалғасын тауып жатқанын к"ріп отыр мыз. 
Ауызсу, к"лік инфрақұрылымы, мемле кет-
тік сатып алулар, Ұлттық қорды пай далану 
ж"ніндегі "те маңызды мәселелер оның 
назарында», – деді бас қарма т"рағасы. 

Есенбаевтың айтуынша, Жолдаудың 
экономикалық, әлеуметтік және әдісте-
мелік аспектілеріне қысқаша тоқталуына 
мына екі себеп әсер еткен к"рінеді.

«Жолдауда аталған бірыңғай /леу-
меттік кодексті әзірлеу идеясы мемлекеттік 
органдардың қызметін оңтайландырудан 
г"рі азаматтарға ыңғайлы болуға бағыт-
талған. Біріншіден, стратегиялық құжат-
тың тұтастығын және Мемлекет басшы-
сының тактикалық жан-жақтылығын атап 
"ткім келеді. Меніңше, ол қарапайым 
шешімдердің, нақты жобалардың және 
нақты к"рсеткіштердің жақтаушысы. 
Кейде гуманитарлық бағыттар жетіспей 
жататын, сол сияқты шешім ұсына алмай 
жатқан тұсымыз болады. Екіншіден, 
азаматтардың "з-"зін тануы мен Жолдауда 
к"терілген жеке құндылықтар жүйесін 
қалыптастыру мәселелері біздің инсти-
туттың тікелей құзыретіне жатады және 
бұл тақырып сіздің кәсіби қызығушы лық-
тарыңыздың салаларымен тығыз бай ла-
нысты болғандықтан, біздің бүгінгі әң-
гімеміз осы бағытта "теді деп күтеміз», – 
дейді басқарма т"рағасы.

Бұдан кейін «Рухани жаңғыру» қо-
ғамдық даму институты Қоғамдық процес-

терді зерттеу орталығының жетекшісі 
Қазбек Майгелдинов қоғамдағы про-
цестерді талдап, зерттейтін сарапшылар 
алаңының мақсатын түсіндірді. Оның 
ойынша, қоғамдағы жайттарды талдап, 
уақытылы баға беретін саяси алаңдардың 
аздығы байқалып жүр. Сол себепті 
сарапшылар алаңының болуы маңызды.

«Биылғы Жолдаудың бірнеше ерек-
шелігі бар. /сіресе, пандемиядан кейінгі 
жалпы ішкі даму бойынша басты бағыт-
тарды Президент атап "тті. Дегенмен күн 
тәртінде  Жолдау аясындағы берілген 
басымдықтарды және Жолдаудың ма-
ңызы, стратегиялық бағыттарын түсінді-
ру, талқылау тұр. Жолдауда к"пшілік 
күткен жайт – халықтың әл-ауқатын 
арттыру.  Пандемия кезінде  елдің 
әлеуметтік жағ дайы ең түйткілді мәселенің 
бірі болды. Яғни, к"пбалалы аналардың 
талабы — жұмыссыздық және шағын, орта 
к ә с і п  к е р л і к .  Б и ы л ғ ы  Ж о л д ау  – 
пандемиядан сабақ алып, енді одан шығу 
жоспары. Дәлірек айтсақ, Президент 
дәрігерлер мен мұғалімдердің еңбегін 
бағалау керегін үнемі айтады, нәтижесінде 
олардың жа лақысы к"терілді», – деді 
Майгелдинов.

4з кезегінде ҚСЗИ қоғамдық-саяси 
зерттеулер б"лімінің басшысы Индира 
Рыстина Жолдаудың құжат қана емес, 
жал пы мемлекеттік жобалаудың негізгі 
құ ралы ретінде бекітіліп отырғанын 
баяндады.

«Президент Жолдауы бүгінде тек қана 
құжат ретінде емес, бұл жалпы мемлекеттік 
жобалаудың негізгі инструменті ретінде 
бекітіліп отыр. Жолдауда айтылған дүние-
лер ары қарай мемлекеттік жобалау, жос-
парлау жұмыстарының алдында тұратын 
құжат болып келеді. Саяси блокты талдауға 
к"шетін болсақ, саяси модернизация 
т"ңірегінде негізгі бағыттар айқындалды. 
Сонымен қатар әйелдер мен жастар 
категориясына енді мүмкіндігі шектеулі 
азаматтар да кіріп жатыр. Бұл – инклюзияға 
деген мемлекеттің к"зқарасы. Азамат құ-
қығын қорғау адам құқығының мүмкін-
діктерінің теңесуіне әкелетін бір фак-
тор», – деді сарапшы.

Басқосудың соңында Sarap талқысы-
ның нәтижесінде арнайы қарар қабыл-
данатыны айтылды. Барлық ұсыныстар 
Ақпарат және қоғамдық даму министр-
лігіне резолюция ретінде жолданбақ. 
Сарапшылар алаңы енді Жолдау кезінде 
ғана емес, одан кейін де жұмысын жал-
ғастырып, қоғамдық-саяси процестерді 
назарда ұстамақ ниетте. 

М.Т�ЛЕУ

Ғылымды дамытуға 
серпін береді

Sarap клубы Президент 
Жолдауын талқылады

Жуырда �о!амда!ы ма�ызды мәселелерге талдау жасау *шін 
�+рыл!ан Sarap сарапшылар клубыны� бас�осуы &тті. «Рухани 
жа�!ыру» �аза�станды� �о!амды� даму институты +йымдастыр!ан  
жиында Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То�аевты� пандемиядан 
кейінгі ауыр кезе�де елді� одан әрі дамуы мен денсаулы� са�тау 
ж*йесіні� тиімділігін арттыру!а ба!ыттал!ан бастамалары ке�інен 
тал�ы!а т*сті.
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Омбудсмен сенімнен 
айырылды ма?

(Басы 1-бетте)

Айхан ШӘРІП 

Бұған қоса, шамамен 1,2 миллион 
салық т�леуші 3 жыл бойы табыс салығын 
т�леуден босатылды. Тиісінше, бюджет 
осы кезеңде 380 миллиард теңгеден астам 
қаржыдан қағылады.

Ақыры Қаржы министрі ойлана келе, 
шағын және орта бизнесті тексеруге 
былтыр Президент енгізген мораторийді 
ішінара жоюды ұсынды. Ерұлан Жамау-
баев �з ведомствосының мүдделі мемор-
гандармен бірлесіп, к�леңкелі экономи-
каға қарсы тұруға бағытталған іс-шаралар 
жоспарын іске асырып жатқанын жеткізді.

–Мәселен, 2021-2022 жылдарға арнал-
ған бюджет кірістерін ұлғайту ж�ніндегі 
шаралар қатарында мыналар бар: шекара-
дағы к�леңкелі экономикаға және заңсыз 
сауда айналымына қарсы іс-қимыл ж�-
нін дегі іс-шаралар жоспары жүзеге 
асырыл ады. Тауарларды қадағалаудың 
ұлттық жүйесі жетілдіріледі. Цифрлық 
шешімдерді енгізе отырып, кедендік ин-
фра құрылым жаңғыртылады. Ірі бизнеске 
к�лденең мониторинг жүргізудің пилот-
тық жобасы кеңейтіледі. Шетелдік салық 
әкімшіліктерімен �зара іс-қимыл күшей-
тіледі. Микро және шағын бизнеске тек-
серу жүргізуге мораторийдің күшін жою 
мәселесі қаралады, – деді бас қаржыгер. 

Оның дәйектеуінше, жосықсыз ша-
ғын-ұсақ кәсіпкерлер бұл мораторийді 
жазадан құтылу үшін пайдаланып жатыр. 
Олар заң бұзып, бассыз кетті. Тіпті, салы-
ғын тұрақты т�леуден жалтарады екен.

Т�РТІП ЕМЕС, ТАБЫС ТМЕНДЕДІ
Пандемия кезінде мемлекет қазынасы 

біраз босап қалды. Алайда осы кезеңде 
шағын және ұсақ бизнес те қоң жиып 
үлгерген жоқ. Сондықтан Үкімет мүшесі-
нің бұл ұсынысы қоғам тарапынан қолдау 
таппады. 

<ткен жылы 20 мыңға жуық шағын 
және орта бизнес нысаны дәрменсіз жағ-
дайға жетіп, жабылып тынған. Қалған-
дарының к�бісі тиынды тиынға жалғап, 
әзер күн к�ріп жатыр. Шенеуніктер олар-
дың қызметіне шектеулер енгізді, Ashyq 
қосылмағанының ашылуына жол бермей 
отыр. Вакцина салғызбаған қызметкер-
лерін шеттетуге мәжбүр кәсіпорындар 
мен ұйымдар толық қуатында жұмыс істей 
алмай жатыр. Бұларға санитайзер, тепло-
визор, бетперде сатып алу, үнемі дезин-
фекция жүргізу секілді қаптаған жаңа 
шығындар қосылды. Бұл ретте олар салы-
ғын, әлеуметтік аударымдары мен жар-
наларын т�леуге міндетті. 

Бұған тексерулер, бақылаулар мен қа-
да ғалаулар қосылса, бизнестің омырт қа-
сын опырып кетуі ғажап емес.

«Атамекен» ҰКП т�ралқасының мү ше-
сі, кәсіпкер Максим Барышевтың пікірін-
ше, шағын бизнес бюджеттің доноры бол-
мауы тиіс, оның миссиясы басқа: ол елде 
әлеуметтік кернеуді босаң сытуға жауап 
береді. Ол «Министр осы бастамасымен 
«локдаун кезінде жүрелеп қалған бизнесті 
түбегейлі жайратып таста ғысы келе ме?» 
деген сауал тастады. Биз нес мен салықтың 
азаюына кәсіпкерлердің жауапкершілігі 
мен тәртібінің т�мендеуі емес, пандемияның 
ықпал еткенін ескертті.

«Карантин жалғасқанына қарамастан, 
Үкімет 2021 жылы бизнесті қосымша 
қолдауды тоқтатты. Яғни, кәсіпкерлік 
күйзеліп, жиналатын салық азая бермек. 
Енді салықты к�бірек жию үшін бизнесті 
тексерушілер сілкілеуге кіріспек. Мұны 
әрине, қолдауға болмайды. Санитарлық 
дәрігер қаулыларымен демалыс күндері 
локдаун енгізілді, жұмыс күндерінде 
жұмыс уақыты шектелді. Бизнес шектеу-
лер кесірінен �з сатылымының 70%-ын 
жоғалтты. Салықтар да осыншаға азайды. 
Ендеше Президенттің сарабдал шешімі 
сақталғаны ж�н. Ол алда бизнестің еңсе 
тіктеуіне және к�бірек салық т�лей бас-

тауы на к�мектеседі», – деді М.Барышев.
Оның дерегінше, Президент кәсіпкер-

лерді барып тексеруге ғана мораторий 
жариялады. Сол себепті Қаржы министр-
лігі �зге тексерулерін жалғастыруда және 
оны шынайы уақыт режимінде �ткізеді: 
барлық операция деректерді онлайн 
жолдайтын бақылау-кассалық машина-
лар, электронды шот-фактура, камералды 
бақылау арқылы жүргізіледі. 

БИЗНЕС «ШЫҚПА ЖАНЫМ, 
ШЫҚПА» ЖАҒДАЙЫНДА

Кәсіпкерлердің құқықтарын қорғау 
ж�ніндегі уәкіл Рустам Жүрсінов талқыға 
түскен бастама Мемлекет басшысының 
тапсырмасына да, саясатына да қайшы 
келеді деген пікірде.

«Мораторийді жою – ақылға сыймай-
тын іс. Ол меморгандарды бизнестің қыз-
метіне араласуынан қорғайтын пәрменді 
шара. <кінішке қарай, шенеуніктер Пре-
зиденттің мораторийді енгізген Жарлы-
ғының аясынан алып тастауға жататын 
ерекшеліктер тізбесін кеңейту талаптарын 
тоқтатар емес. Салық орган дары онсыз да 
қарсы тексерулерді, тақы рып тық салық-
тық тексерулерді, ірі бизнеске және жер 
қойнауын пайдалану шыларға тексерулерді 
сақтап қалды. Ал Қаржы министрлігінің 
жаңа бастамасы кәсіпкерлікке түсетін 
жүк теменің едәуір артуына алып келуі 
мүмкін», – деді биз нес-омбудсмен.  

Оның айтуынша, «кәсіпкерлер табы-
сын жасырып отырған жоқ»: олардың аз 
салық т�леуі – табысының т�мендеуімен, 
ал табысының т�мендеуі – халықтың 
сатып алу қабілетінің т�мендеуімен 
байланысты. Демек, министрдің бюджет 
түсімінің қысқаруын «пандемияда кәсіп-
керлердің кассалық тәртібінің т�мен-
дігімен байланыстыруы» дұрыс емес.

«Шағын бизнес онсыз да «шықпа 
жаным, шықпа» деп отыр. Ресми статис-
тика бойынша, 1,3 миллионнан астам 
шағын және орта бизнес субъектісінің 

99,8%-ы шағын кәсіпкерлік. Мораторий 
жойылғанда салына бастайтын кез келген 
айыппұл санкциялары олар үшін зор 
ауырт палыққа айналады. Бұл олардың 
қызметкерлерін қысқартуына, жалақыны 
т�мендетуіне әкелуі мүмкін. Тағы к�лең-
келі экономиканың артуына жол береміз. 
Қазіргі жағдайда әлеуметтік шиеленісті 
күшейтетін және микро, шағын кәсіп-
керлік нысандарының жабылуына 
соқтыратын танымал емес әдістерге жол 
беруге болмайды», – деген омбудсмен 
Үкімет басшысына бұл бастаманы тоқтату 
туралы ұсыныс жолдағанын мәлім етті.

Шағын кәсіпкер Руслан Kміров 
шенділердің бұл идеясы зиян дейді.

«Кәсіпкерлер тек �зі мен отбасын ғана 
емес, қаншама жалдамалы жұмыскерді 
жұмыс беріп, асырап отыр. Салықшылар 
бизнесті күйретсе, қаптаған жұмыссыздар 
армиясын мемлекеттің �зіне асырауға 
тура келетінін түсінбейді. Барлық микро 
және шағын кәсіпкер салық т�лемей 
қойса, сондай шетін шараға баруға болар 
еді. Алайда заң бұзған бірлі-жарымы үшін 
мораторийді жоюға бола ма? Бәріміздің 
мойнымызда кредит бар, олар бойынша 
т�лемді бір кешіктірсең, банктер айыппұл 
мен �сімпұлдың астында қалдырады. Бір-
екі жыл шыдай тұрсақ, дағдарыс та кетер 
деп әзер жүрміз», – дейді ол.

Айта кету керек, министр Ерұлан 
Жамау баев үшжылдық мораторийді тек 

«адал емес кәсіпкерлер» үшін ғана жоюды 
ұсынған болатын. <з ісіне адалдарына 
оның қатысы болмайтын к�рінеді. Бірақ 
бизнесмендер ісі де, ниеті де таза кәсіп-
керге салықшылар тиіспейді дегенге 
сенбейді. Себебі кез келген бизнес 
нысанын тексеру үшін әлдебір азамат 
соған қарсы шағым жазса, жеткілікті. Бұл 
ретте арызданушының ол компания 
клиенті болуы да шарт емес. Салдарынан 
бақылаушы-қадағалаушы органдардың 
т�л «кезекші шағымшылары» пайда бол-
ғаны жасырын емес. Бұл кесірлі тәжіри-
беге Президент мораторийі тоқтау салды. 
«Штаттан тыс» шағымшылардың қыз-
метіне деген қажеттілік жойылды. 

«Атамекен» ҰКП басқарма т�рағасы-
н ы ң  о р ы н б а с а р ы  Ш ы ң ғ ы с  Те м і р 
тексерулер қайта жанданғанның �зінде 
олардың тиімділік әкелеріне күмәнданады. 
Оның мәліметінше, 2020 жылы бүкіл жеке 
кәсіпкерлік  нысандарына барлық 
бақылаушы орган 22 266 тексеріс жүргізіп-
ті. Бұл субъектілердің бәріне дерлік күдік 
келтірілгенімен, ақыр соңында 12 173-
інен немесе 55%-ынан бұзушылық табыл-
ған. Мораторий енгізілгенге дейін, 2019 
жылы 119 949 тексеріс ұйымдастырылыпты. 
Нәтижесінде, 55 061-інен немесе 46%-
ынан ж�нсіздік анықталған. Олай болса, 
жағдай күрт нашарлады деуге негіз жоғы 
аңғарылады.

Жамаубаев Президент 
мораторийін тоқтатпақ

Абай ауылында бала зорлау фак-
тісі тіркелгеннен кейін 3 жыл �тті. 
Жа�ында The Vilage Kazakhstan �жы-
мы �о�амда резонанс тудыр�ан ма-
�а ласын жариялады. Осыдан кейін 
Бала ���ы�ын �ор�ау омбудсмені 
Аружан Саин т"сініктеме беріп, ба-
ла ны$ жа�дайы жа�сы екенін 
айт  са да, ж�рт сені$кіремейді. %йт-
кені оны$ ж�мысына к"мәнмен 
�арай   тындар �атары к�бейген. 

Айзат АЙДАРҚЫЗЫ

ҚАЙ ФАКТІГЕ СЕНЕМІЗ?
Жағдайдың жай-жапсарын жазбас 

бұрын статистикаға к�з жүгіртсек. Себебі 
елімізде бала құқығы, оның ішінде зорлау 
фактісі жиілеген. Мысалы, �ткен жылы 
Бала құқығын қорғау комитетінде 454 мың 
баланың құқықтық мәселесі қарал ған. 
Оның үстіне пандемия кезінде үй ішіндегі 
зорлық-зомбылықтың к�бейгені тағы бар. 
2020 жылы 825 бала зорланған болса, 
соның 669-ы жақындары тарапы нан зәбір 
к�рген. Нәтижесінде, қылмыс тың 80%-ын 
балалар мен жас�спірімдердің жақын-
жуығы жасаған. Бұл деректер бала құқығы 
ж�нінде әлі де насихат керегін, арнайы 
жоспар бойынша әрекет ету қажетін к�р-
сететіндей. 

Жоғарыдағы мәселеге оралсақ, мақала 
авторлары баланың әжесімен сұхбаттас қан. 
Kжей немересін зорлаған т�рт баланың 
бірінің анасы үйлеріне келіп, жиі шу 
шығаратынын, жағдайдың сол күйі 
қалғанын мәлімдеген. Яғни, жауаптылар 
жұмысынан уақытша шеттетілгенімен, 
кейіннен бәрі қаз-қалпына түскен. Кей уа на 
мұның себебін қылмыс жасаған бала лардың 
ықпалды отбасының ұрпағы екенімен 
байланыстырады. Таңданар лығы, отандық 
арналардың бірі баланың аты-ж�ні мен 
түрін к�рсеткеннен кейін бала ортамен 
араласуды қойған. Егер осы дерек расталса, 
оның зорлау оқиғасынан бір, қоғамдағы 
адамдардың к�зқарасынан екінші рет соққы 
алғаны анық. Жеме-жемге келгенде баланың 
қоғамнан б�лініп, депрессияға түскеніне кім 
жауап береді? Осы тұста отандық БАҚ-та 
мұндай қателер жиі қайталанатынын 
ескерген ж�н. Себебі салада рейтинг үшін 
түрлі қадамға барып жатады. 

Kрине, маңызды деталь бұл емес 
дерсіз. Осындай мәлімдемеден кейін Бала 
құқығы бойынша омбудсмен бала анасы-

мен бірге Алматыда тұратынын, әжелеріне 
жазда қонаққа барғанын айтады. Мақала-
да к�рсетілгендей, олардың волонтерлер 
ұсынған пәтерден к�шіп кетпегенін де 
қосқан. Оның айтуынша, бала қазір 
мектепке барады, әрі оның денсаулығында 
кінәрат жоқ. Қор арқылы психологпен 
үнемі жұмыс істейтіндей мүмкіндік бар. 

«Мақалада жазылғандай баланың әлі 
Абай ауылында тұратыны шындыққа 
жанас пайды. Олар әжесінің сұхбат берге-
ні нен хабарсыз болып шықты. Журналис-
тердің менен анасының байланыс теле-
фонын сұрағаны рас. Бірақ біз бірінші 
кезекте олардың рұқсатын алуымыз керек. 
Ал оның бұл тақырып ж�нінде ешкіммен 
с�йлескісі келмеді. Балалармен қатысты 
кез келген нәрседе құқықтық қарым-
қатынасты сақтау керек. Сол үшін жағ-
дайды ың-шыңсыз, хайпсыз, қоғам нан 
тасада шешкенді ж�н к�реміз. Оларға 
әкімшілік және құқықтық тұрғыда к�мек-
тесеміз. Ал кейбірінің оқиғадан соң �з 
қызметінде қалып, жұмысын жалғас-
тырып жатқаны рас. Мұны мен де бірнеше 
рет жазғанмын», – дейді Аружан Саин 
әлеуметтік желідегі жазбасында. 

Омбудсмен оқиға ж�нінде жазып, 
сұхбат бергенімен, халықтың  «біз тәуелсіз 
журналистер мен әжесінің айтқанына 
сенеміз» деуі тоқтар емес. Олар жағдайға 
мемлекет назар аударып, ауыл-аймақтағы 
к�зден таса қылмыстардың ашылғанын 
қалайды. Пікір жазғандардың арасында 
«Сіздің айтқаныңыз рас болса, дәлел 
қайда?» дейтіндер де табылды. Аружан 
Саин «анасы баланың болашағы үшін БАҚ 
�кілдерімен байланысқысы кел мейді» десе 
де,  талқылау жалғасып жатыр.

ОМБУДСМЕННІҢ 
МІНДЕТІ ҚАНДАЙ?

Иә, мұндай талқылаулардан кейін Бала 
құқығын қорғау уәкілінің қызметін сынап, 
жіпке тізгендер к�бейді. Бұл қызметте 
бұрындары Зағипа Балиеваның жұмыс 
істегенін ескерсек, бірінші кезекте қоғам 
белсенділерінің әрекетін салыстыратыны 
хақ. Мәселен, «Не молчи. KZ» зорлық-
зомбылыққа қарсы қоғамдық қозғалыс 
жетекшісі Дина Смаилова да бірнеше 
кейсті талдап берді. 

Оның айтуынша, Бала құқығын қорғау 
омбудсменінің міндеті – жағдайға қоғам 
мен биліктің назарын аударту. Мемлекет 
басшысына оқиғаны ашық к�рсетіп, 
шешімін табу. Ол Аружан Саинның тұсын-

да осыған ұқсас кейс болғанын, сонда 
зорланған баладан сұхбат алып, істің 
қоғам дық талқыға түскенін айтады. Ал бұл 
балаға қатты әсер еткен. Байқағаныңыздай, 
екінші оқиғада да бала қоғам тарапынан 
қысым к�ріп отыр. 

«Осыған ұқсас жағдайларды саралап 
к�релікші. Мемлекет тарапынан назар 
аударылып, к�мек қолын созғанын 
байқадыңыз ба? Бізде к�бінесе халық ақша 
жинап, адвокат жалдап, тұрғын үймен 
қамтиды. Негізі, бұлай болмауы керек. 
Меніңше, омбудсмен жауаптылармен 
анық с�йлесіп, мемлекеттің бала құқығы 
ж�нінде жіберіп отырған қатесін бетіне 
басуы керек. Ол бірінші кезекте бала мен 
ата-ана құқығын қорғағаны ж�н», – деді 
Дина Смаилова.

Белсендімен әңгімелескенімізде 
түсінгеніміз – салыстыруға себеп бар.  
Оның с�зінше, Зағипа Балиеваның 
тұсында онға жуық кейс шешімін тапқан. 
Тіпті, кейбір жағдай бірнеше мемлекеттік 
органның қатысуымен шешілген екен. 
Мәселен, Екібастұзда 9 қабаттан секіріп 
кеткен қызды құтқару үшін санавиацияны 
шақыртып, күрделі ота жасатқан екен. 
Қыз орнынан тұрған. Бұл оқиғадан соң да 
3 жыл �ткен екен. «Балиева оқиғалардың 
басы-қасында  соңына дейін жүрді. Kлі 
күнге дейін к�мектесіп жүргенін білемін. 
Қазіргі омбудсмен тарапынан кейбір іске 
келгенде салғырттық байқағаным бар», 
– дейді ол. 

САЙЛАУ ЖҮЙЕСІНЕ 
ЗГЕРІС КЕРЕК ПЕ?

Айталық, пікірлерді сараптау бары-
сында түрлі к�зқарастың барын білдік. Бірі 
Абай ауылындағы оқиғаның соңына дейін 
шешімін тауып, жауапты лардың жаза-
ланғанын қалайды. Екінші лері   мемле кет-
тің барынша жүйелі жұмыс істеп, шенеу-
ніктерді жүйенің құрбаны болмауға 
шақырып жатыр.  Тағы б ір  назар 
аударарлығы, омбудсменді де ауыл әкім-
дерін сайлағандай тағайындауды қалай-
тындар бар. Бұл еліміздегі бала құқығы мен 
мәселелерін оңай шешуге к�мектесетін 
к�рінеді. 

«Бізде омбудсменді Президент сайлай-
ды. Мәселен, кандидаттардың тізімі 
шығып, соның ішінен халық қалаулысын 
таңдап алса игі еді. Мысалы, Парламент 
депутаттары да белгілі бір мерзімге сай ла-
нады да, аталған уақыт ішінде не істейтінін 
айқын к�рсетеді. Меніңше, омбудсменнің 
де алдағы уақытта қандай жұмыс атқараты-
нын, бала құқығын қорғау бағыттарына 
арналған бағдар ламасы мен танысуымыз 
керек. Байқа саңыз, құқықтық қарама-
қайшылық бар. Омбудсмен халық үшін 
сайланады дегенімізбен, оны Президент 
сайлайтыны қынжылтады. Біз таңдауға 
дайын быз. Бағдарламаларын саралай оты-
рып, бірін таңдайық та, мұны Мемлекет 
басшысы мақұлдасын», – дейді Дина 
Смаи лова. 

Бірақ белсенді таяқтың екі ұшы барын да 
ұмыт қалдырған жоқ. Бала құқын қорғау 
уәкілінің мемлекет тарапынан жалақы 
алмайтынын, кейбір жағдай жасалмай тынын 
атап �тті. Оның айтуынша, осыған қарап 
Аружан Саинға үсті-үстінен т�пелеудің 
қажеті жоқ. <йткені ол қоғам белсендісі 
ретінде қолынан келгенін істеп жатыр. 

(Басы 1-бетте)

Жадыра МҮСІЛІМ 

«МЕКТЕПКЕ ЖОЛ» АКЦИЯСЫ 
Күні кеше Түркістан облысы жауапты-

ларының жасаған «жақсылығы» жұрттың 
ашуын келтірді. «Мектепке жол» акциясы 
аясында әкелген киімдер оқушылардың 
�зіне емес, әкелеріне шақ болып шыққан. 
К�пбалалы ана ұлдарына берілген мектеп 
формасының �лшемі бір емес, бірнеше 
есеге үлкен болып шыққанын айтады. Ал 
қыздарына деп берілген киім-кешек 
кешігіп келген. «Нарықтағы киімдердің 
�лшемі әртүрлі.  Біз бір жарым жыл бойы 
онлайн оқығандықтан, былтыр киім алған 
жоқпыз. Сондықтан екі жыл бұрын алған 
форма дан бір-екі �лшем үлкеніне тапсы-
рыс бердім. Балалардың киімі мен к�рсет-
кен �лшемдермен келді. Бірақ әкелген 
киімдері балаларға емес, ересектерге ар-
налған киімдер екен. Аяқкиімдері де үл кен-
дерге арналған», – дейді Қақпақ аулының 
тұрғыны Гүлшат Вафаева. Оның айтуынша, 
3 тамыз күні оған балаларының оқуға 
дайындығына бір реттік АKК ретінде 250 
мың теңге тағайындалған. Аудандық білім 
б�лімінің мамандары к�пбалалы анаға 
атаулы к�мектің орнына 1 қыр күйекке 
дейін балаларына жаңа мектеп формасы 
және оқуға қажетті құрал-жабдықтар 
берілетінін айтыпты. Қуанышы қойнына 
сыймаған ана мектеп формасын 31 тамыз 
күні түнгі сағат 1-де бір-ақ алып ты. Алайда 
ұзақ күттірген киімдерінің �лшемі ересек 
адамдарға арналған екен. Ал қыздарының 
мектеп формасын одан да кешіктіріп 
берген.  

САПАСЫНА СЫН ТАҒА АЛМАЙМЫЗ
Елордада биыл жаңа оқу жылына 

дайындық кезеңінде 15 мыңға жуық балаға 
атаулы әлеуметтік к�мек берілген. Тамыз-
дың 11-нен басталған жыл сайынғы жал-
пыға бірдей міндетті орта білім беру бағ дар-
ламасы аясында белгілі бір санаттағы 
оқушыларға мектеп киімі, аяқкиім және 
жазу керек-жарақтарын сатып алуға 
материалдық к�мек к�рсетіледі. <ткен 
жылы оны 13 245 оқушы алса, биыл 15 
мыңға жуық оқушы осындай к�мекпен 
қамтамасыз етіліпті. Сонымен қатар елорда 
оқушыларына «Мектепке жол» дәстүрлі 
акциясы аясында да к�мек к�рсетіледі. 
Жыл басынан бері 7 мыңға жуық бала 
мектепке қажетті кеңсе тауарларымен 
қамтылған.  Бұдан б�лек, аудандық 
әкімдіктер 2 100 балаға керек-жарақтары 
бар мектеп рюкзактарын табыс етіпті. 
Kкімдіктің осындай к�мегін алған Рызхан 
апа астаналық атқамінерлерге дән риза 
екенін жеткізді. «Ортаншы баламның бес 
баласы бар. Оның екеуі мектепте оқиды. 
Немерелерімнің мектептегі мұғалімдері 
әкімдікке аты-ж�ндерін ұсынып қойыпты. 
Сабақ басталардың алдында әкімдіктен 
хабарласып, мектепке қажетті заттар 
берілетінін айтты. Былтыр да, биыл да 
мектеп с�мкесімен бірге қажетті кеңсе 
тауарларын алдық. Сапасына сын таға 
алмаймыз. С�мкесі де, қалам-қарындаш-
тарын да «Абди» дүкендер желісінен 
алыпты. Бұл да болса к�мек», – дейді 
ағынан жарылған Рызхан апа. 

ЕШКІМНЕН ЕШТЕҢЕНІ 
ЖАСЫРА АЛМАЙСЫҢ

Алматы облыстық Jetisu Media мемле-
кеттік мекемесінің маманы Анар Сабыр-
қызы аймақта қолға алынып жүрген 
қайырым дылық акциялары туралы  теріс 
пікір болмағанын алға тартты.  «Егер 
сапасыз дүние үлестірілетін болса, ондай 
жағдайды жасыру мүмкін емес. Қазір 
барлығының қолында смартфоны бар.  Кез 
келген желіге салса болды, бүкіл республика 
біледі. Сондықтан ешкімнен ештеңені 
жасыра алмайсың. Менің білуімше, биыл 
облыста 75 мыңға жуық бала «Мектепке 
жол» акциясы аясында к�мек алған. 
Жағдайы жоқ отбасыларға бұл үлкен к�мек. 
<йткені бір үйде бірнеше оқушысы бар 
отбасыларда бір балаға керек-жарақ алуға 
біраз қаржы керек. Оның үстіне пандемия 
кезінде табысы т�мендеген отбасылар бар. 
Сондықтан жауаптылар мемлекет атынан 
берілетін дүниені қалтасына баспай әділ, 
адал жолмен үлестірсе игі», – дейді ол. 
Оның айтуынша, қайырымдылықты 
жарнамалауда тұрған ештеңе жоқ.  Осылай 
деп санайтын Анар Сабырқызы мемлекеттік 
бағдарламаны жарнамалай отырып, 
қалталы адамдардың санасына сілкініс 
жасауға болады екен. «Жарнамалау арқылы 
азаматтарға ой сала аламыз. <йткені біздің 
қоғамда бір-бірінен асып түскісі келіп тұра-
тын адамдар к�п. Бір кісі қайырымдылық 
қылса, екінші қалталы адам одан да асып 
түскісі келіп, жомарттық жасауы мүмкін. 
Ал егер шын мәнінде бір қап ұнын к�теріп, 
мың рет суретке түсіп к�збояушылық жасап 
жүргендердікі ұят тірлік. Бір жағынан мем-
лекеттік бағдарламаның аясында жасалып 
жатқан дүниені к�рсеткен дұрыс. Оның да 
�з есебі бар», – дейді Анар Сабыр қызы.

Ата-ж�нін атамауымызды  �тінген Ал-
маты облысының тұрғыны, алты баланың 
анасы:  «Зейнеткерлерге бір келі күріш, бір 
келі қант, бір келі кеспе әкеледі. «Мектепке 
жол» акциясы деп керек-жарақтар үлес-
тіреді. Kлеуметтік желіге қарасаң, біздегі 
қарттар мен оқушыларға барлық жағдай 
жасалып жүрген секілді. Бірақ беріп жатқан 
дүниелері сапасыз. Kкелген кәмпиттері 
қатып қалған, шайларының түсі не дәмі 
жоқ. Бір келі кеспе алып бергенше, бір келі 
ет алып берсе ғой. Болмаса, қажетті дәрі-
дәрмегін әкелсе, дұрыс болар еді. Оқушы-
ларға да арзан дүниені құшақтап келіп, 
керемет қылып к�рсетіп жатады. Оның 
орнына әркімнің карточкасына ақшалай 
бере салса болады емес пе? Бізде міндетті 
түрде жарнамалап «беріп жатырмыз» деп 
ауыз толтырып айтады. Берген с�мкелері 
бір жылға әрең шыдайды», – дейді. 

Бір адамның шынайы ризашылығына 
б�леніп, қайырымдылық жасау үшін 
жүректегі мейірім мен ниеттің адалдығы 
болса жеткілікті. <кінішке қарай, қазіргі 
қайырымдылықты берекенің кілті деп 
емес, жарнама жасауға таптырмас мүм-
кіндік деп түсінетіндер к�п. Асыл дінімізде 
де  «Kрі жақсылықты к�п болып қайтуы 
үшін жасама» деп бұйырады.  Ендеше 
мемлекет тарапынан жасалатын жақсы-
лықты адал жолмен әрі қайтарымын күтпей 
қайырымдылық қылсақ, қанеки?!

Қайыр қылсаң,
бүтін қыл
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(Басы 1-бетте)

Айхан ШӘРІП

Қор кезекті рет заң бұзушы 
барлық денсаулық сақтау субъек-
тісіне айыппұл салды. Дегенмен 
дәл осы ж�нсіздіктердің келесі 
жылы қайталанбасына еш кепіл 
жоқ. Себебі медициналық ұйымдар 
қордан тек нақты к�рсеткен мед-
қызметіне ғана мардымсыз ақы 
алғаннан г�рі к�рсеткішті қолдан 
«қомпайтып», мол т�лемге қол 
жеткізген-ді, егер қулығы ашылса, 
айыппұл т�леп құтылғанды ж�н 
к�реді. 

Негізі, емхана дәрігеріне ай 
бойы жазыла алмай, дер кезінде не 
медсақтандыру, не ТМККК ая-
сын да шұғыл к�мек ала алмай, 
ақы ры ақылы емделуге мәжбүр 
бол ған қазақстандықтардың қап-
таған шағымы медұйымдардың 
к�р кем к�рсеткіштерін рас-
тамайды. 

Қор дерегінше, биылғы жар-
тыжылдықта медк�мектің сапасы 
мен қолжетімділігіне қатысты 
халық шағымының легі артты: 
І тоқсанда /МСҚ-ға 2 599 шағым 
түссе, ІІ тоқсанда ол 4 мыңға жетті. 
Осылайша, 2021 жылдың бірінші 
жартысында барлығы 6,5 мыңдай 
арыз-шағым айтылған. К�бі мед-

к�мек к�рсетуден бас тартумен 
(28%), медқызметтер сапасының 
нашарлығымен (26,3%), ақпа рат-
тық жүйеден к�рсетілмеген қыз-
м е т т е р д і ң  ә ш к е р е л е н у і м е н 
(10,5%), к�мекті ұзақ күтумен 
(7%), дәрімен қамтудан бас тар-
тумен (6,6%) байланысты. 

«ДАМУМЕДТЕН» ТАЛАЙ 
«ҚЫЗЫҚҚА» ҚАНЫҚТЫ
Азаматтар күн сайын Damumed 

қосымшасында небір «сиқыр мен 
ғажайыпқа» куә болып жүр. Ақт�бе 
қаласының тұрғыны Динара И. �з 
емханасының түсініксіз тірлік-
теріне таң.

«Біздің «Медикус Центр» ем-
ханасы қосып жазуға кіріскенге 
ұқсайды. Қайда шағымдана ты-
ным ды білмеймін. Бас дәрігерге 
әл денеше рет арыздандым. Отба-
сымдағылардың бәріне қатысты 
бұзушылық болды. /сіресе, т�рт 
жасар қызыма қойған «диагнозы» 
жанға батты. «Дамумедке» сенсек, 
оның к�зіне әлдебір ота жасапты. 
Карантин шектеулері күшейтіліп, 
емханалар жабылғанда балам 
скринингтен �тіпті. Адам сенбес 
ауру түрлерін ойлап тауып, ақылы 
клиникаларда біз бұған дейін 
білмеген сала мамандарына қа-
ралуға жолдапты. Бұлардың бәрі 
жалған. Мұндай былық қашан 
ты йылады?!» – дейді ол. 

Ақмолалық Гүлжанар Тасма-
ғамбетова жаз бойы ауырғанын 
«Дамумед» қосымшасынан бір-ақ 
біледі.

«Кеше «Дамумедке» мәртебем-
ді тексеру үшін кіргенмін. Сонда 
Це линоград аудандық емхана сы-
ның дәрігері мені тексеріп, қы-
зуым ның жоғары екенін, тамағым-
ның ауыратынын, ж�тел қысаты-
нын «анықтағанын» білдім. Бұл 
деген КВИ белгілері емес пе? 
Шы нында, ондай болған емес. Де-
реу емханаға қоңырау шалып, 
қар сылығымды білдірдім. Олар 
тү зетуге уәде етті. Қосымшаға қай-
та кіріп қарасам, «ж�телді» алып 
тастапты. Дәрігерге барып «Мұны-
ңыз не?» деп сұрасам, дұрыс жауап 
бере алмады. Қызымның жазбасын 
тексердім, оған да «тұмауратты, 
ж�теледі» деп жазыпты. Балам 
ауырған емес», – дейді ол. 

Жалпы, медицина саласына 
бюд жеттен аста-т�к қаражат ба ғыт-
талған. Мұның сыртында қа зақ-
стан дықтардың жалақысынан мол 
жарна қырқатын қор да салаға қар-
жы тасқынын тоқтаусыз арын датып 
жатыр. Нәтижесінде, меди ци налық 
ұйымдар осы теңге теңі зінен түрлі 
тәсілмен мейлінше к�бірек қара-
жатты қарпып алуға құлшынады. 

2021 жылы халыққа медк�мек 
к�рсетуге 1,8 триллион теңге жұм-
салмақ. Соның ішінде ТМККК 

аясында – 1,1 триллион теңге, 
М/МС аясында 700 миллиард 
теңге қарастырылған. 

Бүгінде 1 363 медициналық 
ұйым соның 1,46 триллион теңге-
сін игеріп үлгеріпті. Сонша сомаға 
халыққа медициналық қызмет 
к�рсеткен. 

/леуметтік медициналық сақ-
тандыру қорының басқарма т�р-
ағасы Болат Т�кежановтың ай-
туын ша, биыл М/МС аясында 
қа зақстандықтар мен шетелдік-
терге к�рсетілетін медқызмет түр-
лері кеңейтілді. Осы жылдан амбу-
латорлық-емханалық және ста цио-
 нарды алмастыратын к�мек қол-
жетімді. Ауылдық денсаулық сақ-
тауды, скринингтік бағдар ла ма-
ларды, мейірбикелік к�мекті, пат-
ронаждық қызметті қолдау к�з-
делген. Үлкен қаржы балалар ден-
саулығын сақтауға бағытталады. 

Ерекше қажеттіліктері бар 
балаларды медициналық оңалту, 
ЭКҰ және «Қамқорлық» квота-
ларын ұлғайтуды қарастыратын 
«Аңсаған сәби» бағдарламаларын 
іске асыру қолға алынды. Қосымша 
29,7 млрд теңге қаражат антена-
талды бақылауды жүргізуге, 12 
млрд теңге туғаннан 5 жасқа де-
йінгі балаларға профилактикалық 
тексеру жүргізуге, ал 22,5 млрд 
теңге мектеп медицинасын дамы-
туға б�лінді.

Ендеше медұйымдардағы ниеті 
жаман, мақсаты қарау жандардың 
қиял-фантазиясы үшін де кең �ріс 
ашылған. 

ҚОР ҚОСЫП ЖАЗУМЕН 
ҚАЛАЙ КҮРЕСПЕК?

/МСҚ қосып жазулармен 
күрес жалғасатынына сендіреді. 

«Медұйымдар қызметінің 
қолжетімділігі мен сапасы – шарт-
тық қатынастарымыздың маңызды 
б�лігі. Қор оның орындалуын та-
лап етеді. Биылдан бастап проак-
тив ті мониторинг тәжірибесі енгі-
зілді. Оған сәйкес, жыл қорытын-
дысын күтпей-ақ шарттық мін-
деттемелерді орындамау фактілері 
анықтала сала медұйымға міндетін 
тиісінше орындауға 45 күн беріледі. 
Егер бұзушылық мерзімінде жо-
йылмаса, ұйымға айыппұл са-

лынады», – дейді қордың Медици-
налық к�мек сапасын монито-
рингілеу департаментінің дирек-
торы Ләззат Шоманова.

Та ғ ы  б і р  ж а ң а ш ы л д ы қ : 
ТМККК және М/МС пакеттері 
бойынша медұйымдарға халыққа 
к�рсеткен қызметтері үшін ақы 
осы қызметтердің сапасы мен 
к�леміне мониторинг жүргізіл-
геннен кейін ғана т�ленеді. Бұл 
ретте емхана, клиника, ауруханалар 
сырқатты емдеу кезінде медк�мек 
к�рсету стандарттары мен ере-
желерін, сондай-ақ клиникалық 
хаттамалардың ұсынымдарын 
сақтағанын құжатпен растауы тиіс, 
сол факті бойынша қызметтерге 
ақы аударылады. 

/йтпесе, кейбір сырқатқа «қо-
лы сынды, рентгеннен �тті, лангет 
салынды» немесе «КТ-дан �тті» 
деген сияқты жазбалар жазылады. 
Шынында, не рентген, не КТ тү-
сірілімі «Дамумедке» жүктелмейді. 
/рине, алаяқтар мұның бәрін де 
қолдан жасай салмасына кепіл 
жоқ.

ЖҰМЫЛА ҚИМЫЛДАСА, 
ЖЕҢІСКЕ ЖЕТЕДІ

Сондықтан қор халықты бір-
лесе күресуге шақырды: егер аза-
мат �зі алмаған қызметтің жазыл-
ғанын анықтаса, 1406 телефонына 
немесе Qoldau 24/7 мобильді қо-
сымшасы арқылы хабарласқаны 
ж�н. 

Бұған қоса, /МСҚ «жасырын 
пациент» акциясын жалғастырады. 
Оның аясында қор қызметкерлері 
медұйымдарға сырқат ретінде 
қоңырау шалып, емханалардың 
тіркеу мамандары мен медқыз-
меткерлерінің сақтандыру жүйесі, 
М/МС пен ТМККК-ге кіретін 
медқызметтер, к�мек к�рсету 
стан дарттары туралы біліміне тек-
серіс жүргізеді.

Осындай жария етілмеген 
зерттеу қорытындысында Батыс 
Қазақстан (86%), Жамбыл (83%) 
және Шығыс Қазақстан (83%) 
облыстарының медицина қызмет-
керлері біршама жоғары білім 
деңгейін паш еткені белгілі болды. 
Ал Маңғыстау және Атырау облыс-
тарындағы сырқаттар аяуға тұ рар-

лық: бұл �ңірлерде емханалардағы 
жағдай нашар екені анықталды 
(нәтижесі 68%). Аутсайдерлер 
үшті гіне 69% к�рсеткішімен Ақ-
т�бе облысы да кірді. Рас, мұндай 
мониторинг жазалау шараларын 
к�здемейді, оны қор тек «қай �ңір-
дің медқызметкерлерін оқыту ке-
рек?» деген сауалға жауап іздегенде 
ескеретін к�рінеді.

/ділін айту керек, бұл тек 
Қазақстанда емес, бүкіл әлемде 
бар к�рініс. Медсақтандыруды 
бізбен қатар дамытып жатқан 
Ресей осы кесірлі құбылыспен кү-
ресіп келеді. Бізден айырмашы-
лығы – солтүстік к�ршіде қосып 
жазуды тексерумен сақтандыру 
қоры емес, тергеу комитеті ай-
налысады және қатаң жазалайды. 
Бізде тек айыппұл салынады.

«Медұйымдар ақша әкелетін 
жазбаларды жасанды түрде гене-
рациялауға к�шті. Бұл ақша баса-
тын станокты іске қосқанмен 
бір дей. Қызмет к�рсетпей-ақ 
жазба толтыру арқылы ақша ала 
алса, одан кім қашады?! /сіресе, 
жоғары технологиялы медици-
налық к�мек саласында шығын 
қомақты. Онда 1,5-3 миллион 
рубльге дейін баратын қызмет 
түрлері бар. Бір ұйымда адамдарға 
медсақтандыру, жоғары техно-
логиялы к�мек және ақылы негізде 
қызмет к�рсетілуі мүмкін. Ұйым 
бір қызметін осы үш жүйеге қатар 
сата салады. Тек Мәскеудің �зінде 
қосып жазу үлесі 28%-ға дейін 
жеткен», – дейді РФ пациенттерді 
қорғау лигасының президенті 
Александр Саверский.

Ол медұйымдардың тағы бір 
қулығын айтты: мысалы, аппен-
дицитті перитонит деп жазады, 
сырқаттар операция жасалса бол-
ды, диагнозын тексере бермейді. 
Билік әрбір дәрігердің жанына 
тексеруші қоя алмайды. А.Савер-
скийдің айтуынша, қосып жазумен 
тек халық болып күрессе, жеңуге 
болады. Wз атына басы артық диаг-
ноз не медқызмет жазылғанын 
аңғарған барлық азамат қорға 
шағымданса, медұйымдар аяғын 
аңдап басатын болады. Батыс 
елдердің озық тәжірибесі осыны 
айғақтайды.

Медицинадағы «қосып жазу» пандемиясы 

(Басы 1-бетте)

Дәулет АСАУ

Сондай-ақ бес жылда жалпы ұзындығы 
3,3 мың шақырым болатын 212 су арнасын 
цифр ландыру ісі де к�зделген. Аталған 
іс-шаралар жүзеге асырылғанда ол 2,2 
текше шақырым суды үнем деуге мүмкіндік 
беретін к�рінеді. Министрдің айтуынша, 
�ткен жылы Түркістан облысындағы «К-
19» магистральді каналын цифр ландыру 
бойынша бірінші жоба сәтті жүзеге 
асырылған. Соның нәтижесінде �ңірдегі 
шаруашы лықтарға 45%-дан астам су артық 
жіберілетіні анықталған. Сондай-ақ 2025 
жылға қарай су үнемдеу технология лары 
қолданылатын аумақты 750 мың гектарға 
дейін жеткізу міндеті қойылды.

Бұдан б�лек, тоғыз �ңірде жалпы 
к�лемі 3,6 миллиард текше метр су жи-
найтын 39 қойма салу жоспарланған. «Су 
қоймаларын салу 20 елді мекенде (70 мың 
адам) су тасқыны қаупін азайтуға, 195 мың 
гектар жаңа суармалы жерлерді айналым-
ға енгізуге және ауыл шаруашылығында 
20 мың жұмыс орнын құруға мүмкіндік 
береді», – деді Мағзұм Мырзағалиев. Айта 
кетейік, Түркістан облысында биыл 
Кеңсай–Қосқорған-2 су қоймасының 
құрылысы аяқталды.

Ал 2025 жылға дейін жалпы к�лемі 1,7 
млрд текше метр болатын су қоймаларын 
салу жоспарланған. Олар алты облыста 
бой к�теруі тиіс: Жамбыл – 3, БҚО – 2, 
Алматы – 1, Ақмола – 1, Қызылорда – 1, 
Түркістан – 1.

ТАБИҒИ АРНАЛАР ДА 
САРҚЫЛЫП БАРАДЫ

Биыл мамыр айының 13-18 күндері 
Экология министрлігі мен жергілікті ат-
қарушы биліктің �кілдерінен құралған 
ар найы комиссия бастауын Ақт�бе облы-
сынан алып, Атырау облысының аумағына 
дейін жететін Ойыл �зенінің жай-күйін 
тексерген. Соның барысында Ақт�бе об-
лысының Мұғалжар, Қобда, Темір және 
Ойыл аудандары аумағынан ағып �тетін 
Ойыл �зенінің бойында 57 гидротех ни-
калық құрылыстың барын анықтады. 
Оның ішінде: республикалық меншікте гі 
– 8, коммуналдық меншіктегі – 3, иесіз 
б�геттер – 34, к�пір немесе к�терме жол 
– 5, тазартуды қажет ететін бұлақ саны – 7. 
Б�геттер �зен арнасында Кеңес Одағы 
кезінде салынған, тозығы жеткен. Бұл �з 
кезегінде судың еркін �туіне кедергі 
келтіріп, �зеннің т�менгі аймағындағы 

елді мекендерді судан тарықтырып қойған. 
Қазір осы б�геттер бұзылып, �зен арна-
ларын тазарту жұмыстары жүргізіліп 
жатыр. Сондай-ақ Жайық–Каспий бас-
сейндік инспекциясы Ойыл және Жем 
�зен дерінің гидрологиялық ахуалын оңал-
туға бағытталған іс-шаралар жоспарын 
бекітті.

Сондай-ақ биыл Сырдария деңгейінің 
т�мен түсіп кетуіне байланысты су тап-
шылығын �зен сағасында отырған Сыр 
жұртшылығы да қатты сезінеді. Бұл �зен-
нен Қызылорда облысының басқа �ңірлері 
сияқты Жаңақорған ауданындағы ауыл 
шаруашылығы �німдерін �ндірушілері де 
су алады. «Биыл Сумағар арнасы мен 
Келінт�бе арнасының сағасын тазартуға 
аудандық бюджеттен 28 млн теңге б�лінді. 
Сонымен қатар Қыркеңсе ауылдық 
округіндегі Р-23, Түгіскендегі бір арна 
және Келінт�бедегі 3 арна осы аудандық 
бюджет есебінен тазаланбақшы», – дейді 
аудандық ауыл шаруашылығы б�лімінің 
басшысы Талғат Зейдалиев. 

Жалпы, биыл ауданда 36 мың 500 гек-
тарға егін егілсе, оның 7 мың 300 гектары 
– күріш. Сондай-ақ 6 елді мекенге 
секундына 500 литр су айдайтын 8 су сорғы 
құрылғысы сатып алынатын болды. 
Осылайша, жа ңақорғандықтар аз суды 
тиімді пайдала нудың қам-қарекетіне 
кіріскен.

ЖАМБЫЛ ОБЛЫСЫНДА АРНАЛАР 
ЖАҢҒЫРТЫЛАДЫ

Биыл Тараз қаласының басшылығы 
шаһарды сумен жабдықтауға кедергі 
келтіріп тұрған ғимараттар мен үй-жай-

ларды сүріп тастауды жоспарлап отыр. 
Естеріңізге сала кетейік, әкімдік су арнасы 
ағысы бойындағы заңсыз құрылыстарды 
2012 жыл-ақ сыруға ниеттенген. Тіпті, 
қалалық арна аумағындағы мүліктерді 
қаттап, үй-жай иелерінің құқық иелену 
құжаттарын рәсімдеуді қолға алған. Бұл 
жұмыстардан кейін су арнасы бойындағы 
құрылыстарды сыру, ал үй-жай иелері 
қарсылық білдірген жағдайда оларды 

сотқа беру шаралары жүргізілуі тиіс еді. 
Бірақ белгісіз себептермен бұл процесс 
тоқтап қалды, керісінше осы жылдары су 
арнасы бойында к�птеген жаңа нысан бой 
к�теріп үлгерді. Дегенмен Тараз қала-
сының әкімі Ержан Жылқыбаев биылдан 
бастап �зен мен қалалық су арнасы бо-
йындағы каналды тазартуға, суландыру 
жүйесін жетілдіруге кедергі келтірілетін 
барлық заңсыз құрылыстар сырылатынын 
мәлімдеді. 

Қалалық ТЖ бас маманы, азаматтық 
қорғаныс майоры Арман Смайловтың 
айтуынша, облыс орталығында жалпы 
ұзындығы 82,55 шақырым болатын 8 су 
арнасы бар. Оларды тазарту, жарамсыз 
болған жағдайда бетон лотоктарын ауыс-
тыру үшін су арналары мен магистральға 
техника еркін бара алатындай 6 метрлік 
ашық кеңістік болуы тиіс. Ал сырылуға 
тиісті құрылыстарда бұл талаптар сақ-

талмаған, олар �зен жағасына тіреліп 
тұрған к�рінеді. 

Сондай-ақ облыстың Байзақ ауда-
нындағы су арналарына да ж�ндеу жүргі-
зіліп жатыр. Ол жұмыстар 2 жылдың 
ішінде толық аяқталуы керек. 

 «Аудан бойынша «Қазсушар» РМКА 
Жамбыл филиалы Байзақ �ндірістік б�-
лімшесі арқылы 438 шақырымды құрайтын 
72 су арнасына ж�ндеу жұмыстары бас-
талды. Бүгінде ол бойынша жобалық-сме-
талық құжаттарға шлюздер орнату мен 
қолайлы жағдайлар жасау үшін �згеріс тер 
енгізу қажеттілігі туындады. Бұл жұмыс тар 
биыл шешімін табуы тиіс. Он дағы ж�н деу 
жұмыстары жоспар бойынша 2022 жылы 
аяқталады,– аудан әкімі  Нұржан 
Нұржігітов.

ТРАНСШЕКАРАЛЫҚ �ЗЕНДЕРДІ 
ТИІМДІ ПАЙДАЛАНУ ҚАЖЕТ

 Жақында Душанбе қаласында 
Қазақстан Республикасының Экология, 
геология және табиғи ресурстар министрі 
М.Мырзағалиев пен Тәжікстан Республи-
касының Энергетика және су шаруа-
шылығы министрі Д.Джума кездесіп, 
тараптар екі елдің су шаруашылығының 
мәселелерін талқылады.

Қол жеткізген келісім бойынша 
Тәжікстан Бахри-Точик су қоймасынан 
«Достық» су арнасының қазақстандық 
б�лігіне су беру к�лемін 80 м3/с-нан 100 

м3/с-қа дейін ұлғайтты. Бұл суармалы су 
тапшылығы уақытында вегетация кезеңі 
қалыпты жағдайда �туіне мүмкіндік беріп, 
Түркістан облысының Жетісай және 
Мақтаарал аудандарында жыл сайын 
қайталанатын су тапшылығының алдын 
алды. Бұған дейін «Достық» магистральді 
арнасы арқылы келетін ағын су жеткіліксіз 
болған жағдайда ол м�лшер аталған 
аудандарға «Шардара» су қоймасынан 
машиналық әдіспен берілетін.

 «Біз қазір судың аз циклындамыз. Сол 
себептен осы екі ауданға да жеткілікті 
м�лшерде ағын судың берілуін қамтамасыз 
ету үшін оны тиімді әрі үнемді пайда-
лануымыз қажет. «Достық» магистральді 
су арнасының ағын суы жеткіліксіз болған 
жағдайда «Машиналық әдіспен су к�теру» 
каналын қосу туралы шешімді алдағы күн-
дері түпкілікті қабылдайтын боламыз»,– 
деді Экология вице-министрі Серік Қо-
жаниязов.

Сондай-ақ Қазақстан жағы Қыр ғыз 
Республикасының басшылығымен бол ған 
кездесуде Тоқтоғұл су қоймасынан 
Сырдария �зенінің арнасына маусым-
тамыз айларында 330 млн м3 су к�лемінде 
қосымша су жіберу туралы келісімге 
келген. Оған қоса, Қытаймен, Ресеймен, 
Wзбекстанмен трансшекаралық су 
ресурстарды бірлесіп пайдалану және 
қорғау ж�ніндегі уағдаластыққа қол 
жеткізілді.

Тозығы жеткен канал көп 

Биыл Сырдария деңгейінің т�мен түсіп кетуіне 
байланысты су тап шылығын �зен сағасында отырған 

Сыр жұртшылығы да қатты сезінеді. 
Бұл �зен нен Қызылорда облысының басқа �ңірлері сияқты 
Жаңақорған ауданындағы ауыл шаруашылығы �німдерін 

�ндірушілері де су алады.
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АЙМАҚAI  YNQQ

Алматы облысты� кә-
сіпкерлер палатасы ди-
рек торыны� ���ы�ты� 
м ә  с е л е л е р  ж � н і н д е г і 
орын басары — кәсіпкер-
лерді� ���ы�ын �ор�ау 
ж�ніндегі мобильді топ-
ты� м�шесі �анат �аб-
диевті� айтуынша, ��ірде 
кәсіпкерлерді� ж�мысына 
за�сыз кедергі келтіретін 
шенеуніктер баршылы�. 
Облыста кәсіпкерлерді� 
���ы�ын б�з�аны �шін 
осындай 15 лауазымды 
т�л�а тәртіптік жауап кер-
шілікке тартылыпты. 

Жыл басынан бері «Атаме кен» 
және прокуратура орган дары 
�кіл дерінен жасақталған биз-
нестің құқықтарын қорғау ж�-
ніндегі мобильді топқа кәсіп ие-
лерінен 65 �тініш түскен. Оларда 
к�рсетілген деректер бо йынша 
анықталған заңбұзу шы лықтар-
ды жою туралы 26 ұсы ныс жаса-
лып, алты наразылық кел тірілген. 
Сондай-ақ жедел-із дестіру іс-
шаралары жүзеге асы рылған. 

Биыл 4 қыркүйектен бастап 
«Прокуратура туралы» заңға 
енгізілген түзетулер күшіне енді. 
Жаңа �згерістерге сәйкес, про ку-
рорларға кәсіпкерлердің ісіне 
мемлекеттік органдар тарапынан 
араласуға қатысты деректер бо-
йынша �тініштерін қарау құ-
зыреті берілді. Бұрындары мұн дай 
�тініштер уәкілетті орган дарға 
жіберілетін. Ендігі жерде проку-
рорлар бизнес субъектіле рінің 
ша ғымдарына қатысты жедел 
әре кет етіп, тексерулер жүр гізеді. 
Қа жетті ақпаратты �з дері белгі-
леген мерзімде сұра тады және 
түсініктеме алу үшін адамдарды 
шақыра алады. Бұ ларға қоса про-
курорлар шот тарға, мүлікті пайда-
лануға негіз сіз тыйым салу, қыз-
метін тоқтата тұру, жұмысқа қа-
тысты уақытша және �зге де 
заң сыз салынған шектеу және 
тыйым салу сипа тындағы шара-
лардың күшін дереу жоя алады.

Мұндай деректер анықталған 
кезде прокурор олардың күшін 
жою туралы қаулы шығарады 
және қаулыны орындауға мін детті 
болады. Қаулыны орында мағаны 
үшін әкімшілік жауап ты лық қа-
растырылған (1ҚБтК-нің 664-1-
бабы – 30 АЕК-ке дейін айыппұл 
салуға әкеп соғады).

«Алматы облысының Кәсіп-
керлер палатасы мен прокура-
тура сының бірлескен жұмысы 
барысында 10 заңсыз актінің күші 
жойылды, 155 заңсыз тек серу 

және бақылау анықталды, сон-
дай-ақ 24 заңсыз тексеру жойыл-
ды. Кәсіпкерлердің құ қық тарын 
бұзу бойынша 15 ла уазымды тұлға 
тәртіптік жа уап кершілікке тар-
тылды, 20 бизнес субъектісін 
әкім шілік жауапкер шілікке заң-
сыз тартуға жол бе ріл  меді және 
жалпы сомасы 125 000 тең ге 
болатын 125 әкім шілік қаулы 
жойылды. Жалпы, �ңірдің 8 мың-
нан астам кәсіп керлік субъек-
тілерінің құқық тары қорғалды», 
– деп атап �тті «Атамекен» <КП 
директорының орынбасары 
Қанат Қабдиев.

Облыс прокуратурасы жүр гіз-
ген жедел іс-шаралар нәти жесінде 
90 кәсіпкерден 17 млн теңге к�-
лемінде пара алған тек серу комис-
сиясының қызмет керлері кезінде 
ұсталды. Сот үкі мімен лауазымды 
тұлғалар кінәлі деп танылды. 
Сондай-ақ 717 жекеменшік бала-
бақшаның жан басына шаққан-
дағы қаржы ландыру м�лшері 
сәйкестен дірілді. Мобильдік 
топ тың кү шімен мемлекеттік са-
тып алудың 23 қатысушысына 
тапсырыс берушілер тарапынан 
заңсыз қайтарылмаған кепілдік 
жарна лар �ндірілді. Санитарлық 
дәрі герлердің заңсыз қаулылары 
жойылып, қайта қаралды. 

«Кәсіпкерлер жүгінген соң, 
аудандар мен қалалардағы сани-
тарлық дәрігерлердің қаулылары 
талқыланған-ды. Соның нәти-
жесінде мобильді топ санитарлық 
дәрігерлердің бизнес құқығын 
бұзатын т�рт карантин бұйрығын 
жойып, �згертті. Тағы 20 шағын 
кәсіпкерлік субъектінің құқығын 
қорғап, полиция қызметкерлері 
тарапынан карантин шектеу-
лерінің сақталуын заңсыз тексе ру 
деректерін анықтадық», – дейді 
Алматы облысы проку рорының 
орынбасары Марат 1бдірахманов.

Алак�л ауданының білім беру 
ұйымдарында асханалар мен 

буфеттерді жалға алатын кәсіп-
керлердің ұжымдық �тініші де 
бизнес пайдасына шешілді. Бел-
гілі болғандай, Ұлттық эко номика 
министрінің пандемия кезінде 
мемлекеттік жылжы май тын мүлік 
объектісінің жалдау ақысын 
есептемеу туралы бұй рығына 
қарамастан, жергілікті атқарушы 
органдар 21 кәсіп керден т�лем 
алыпты. Аудан прокуратурасының 
ұсынысы бойынша артық т�лен-
ген қара жат сомасы қосымша 
келісіммен 2021 жылға есептелді.

Бизнестің жүйелі пробле-
малық мәселелері кәсіпкерлік 
�кіл дері мен уәкілетті мемле-
кеттік органдардың қатысуымен 
«Атамекен» <КП жанындағы 
кәсіпкерлердің құқықтарын 
қорғау және сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы іс-қимыл ж�ніндегі 
кеңес алаңында белсенді қара-
лып, шешіліп жатыр.

Прокуратураның «Ата ме кен-
мен» бірлескен жұмысының нә-
тижесінде бизнестің үш проб-
лемасы жүйелі мәселелер тізі лі-
мінен алыныпты. Қазір екі �ңір лік 
және бір республикалық проб-
лемалық мәселе қалған. Инфек-
циялық және провизор лық ста-
ционарлардың жұмысы на тар-
тылған медицина қызмет керлерін 
тасымалдау және ор наластыру 
бойынша к�рсетілген қызметтер 
үшін кәсіпкерлік субъектілеріне 
т�лем жасауға қа тысты мәселе 
кеңес отыры сында қарастырылып, 
денсаулық сақтау мекемелерінің 
бизнес субъектілері алдындағы 
бере ше гін �теу пысық талды. Про-
курор лық қадағалау актісі бо-
йынша бизнес субъекті леріне 
тиісті қа ражат толық к� лемде 
т�ленді, кінәлі адамдарға қатысты 
жауап кершілік туралы мәселені 
тәр тіптік комиссия қарайды. 

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы


НДІРІСТЕ ДАМУ БАР
1991 жылдан бері облыстың 

негізгі капиталына 6 трлн теңгеге 
жуық инвестиция тартылды. 
Олардың к�лемі 5,2 млн теңгеден 
678,3 млрд теңгеге дейін �сті. 
Инвестициялардың 80%-дан 
астамы жеке жобаларға тиесілі, 
бұл ашықтық пен сенімге құрыл-
ған сәтті саясаттың бір дәлелі.

Облыс экономикасының құ-
рылымында негізгі үлесті (48,4%) 
�неркәсіптік �ндіріс алады. 
Оның негізін қара және түсті 
металлургия, тау-кен �ндірісі, 
хи мия, машина жасау мен металл 
�ңдеу, энергетика, құрылыс ма-
териалдарын �ндіру, фармацев-
тика және басқа да к�птеген 
100-ден астам ірі және орта кә-
сіпорындар құрайды.

<ңірдің �ңдеу �неркәсібінің 
республика к�леміндегі үлес сал-
мағы 17%-ға дейін �сті. <німдер 
әлемнің 49 еліне экспортталады. 
Мемлекеттік қолдаудың және 
тар тылған инвестициялардың 
арқасында бұл енді бай мине-
ралдық-шикізат базасы бар ау мақ 
қана емес, �неркәсіптік, ғы лы-
ми-техникалық әлеуеті бар �ңір.

САРЫАРҚАДА СЕРПІН БАР
Қарағанды облысында «Са-

рыарқа» арнайы экономикалық 
аймағы (АЭА) құрылды. Онда 7 
�ндіріс орны жұмыс істейді, ал-
дағы уақытта тағы 14 �ндіріс іске 

қосылады. «Сарыарқа» АЭА ме-
таллургия, металл бұйымдарын, 
машина, резеңке және плас т-
масса бұйымдарын �ндіреді.

Осы уақыт ішінде іс жүзінде 
аймақта шағын және орта бизнес 
секторы дамыды. Оған бүгінде 
облыстың әрбір үшінші тұрғыны 
тартылған. Жұмыс істеп тұрған 
ШОБ субъектілерінің саны бес 
есе ұлғайса, олар �ндірген �нім 
к�лемі 50 есеге �сіп, 1,5 трлн 
тең геге жетті.

ҚҰРЫЛЫС ТА ҚАРҚЫНДЫ
30 жыл ішінде облыстың қа-

лалары мен аудандарының сәу-
леттік келбеті түбегейлі �згерді. 
Жаңа заманауи нысандар мен 
жай лы тұрғын үйлер пайда бол-
ды. 61 мектеп, 22 балабақша са-
лынды. Құрылыс жұмыстарының 
к�лемі 1991 жылғы 2 млн тең-
геден, 2020 жылы 466 млрд тең-
ге ге дейін ұлғайды. Осы кезеңде 
8 млн шаршы метрден астам 
тұрғын үй салынды.

Тәуелсіздік елімізге жаңа ас-
тананы сыйлады. Оның дамуына 
Қарағанды облысының тұрғын-
дары да үлкен үлес қосты. Қара-
ғанды �ңірінің құрылысшылары 
мен мамандары болашақ аста-
наның бас жоспарын әзірлеуге 
қатысты.

Осы ретте біздің облысы  мыз-
дың мүсіншілерінің, суретшіле-
рі мен сәулетшілерінің елор-

даның монументалды келбетін 
жасау ға қатысқанын атап �ткен 
ж�н. Бұл – «Отан қорғаушылар», 
«Отан-Ана», ескерткіштері мен 
«Ұлытау» аллеясы.

АУЫЛҒА ДА ҚОЛДАУ БАР
Жан-жақты мемлекеттік 

қолдаудың арқасында облыста 
ірі фермерлік шаруа шылық тар-
дың пулы құрылды. Облыстың 
ауыл шаруашылығының жалпы 
�німінің к�лемі 8,2 миллиардтан 
2020 жылы 400 млрд теңгеге 
дейін �сті.

Абай, Бұқар жырау, Нұра, 
Осакаров аудандары елорданың 
азық-түлік белдеуін қалыптас-
ты руға лайықты үлес қосып 
жатыр. 

Аталған аудандарда �ткен 
жылы 6 бордақылау алаңы са-
лынды. 20 мың тонна ет және 4,6 
мың тонна сүт �ндірілді. 2020 
жы лы Бұқар жырау және Оса-
каров аудандарында 2 сүт-тауар 
фермасы салынса, биыл сүт Абай 
ауданында 1 сүт-тауар ферма сы-
ның құрылысы басталады.

Бұл ретте аймағымыздың кә-
сіби кадрлары, мыңдаған жер-
лесіміз мемлекеттік органдарда, 
жоғары оқу орындарында, меди-
циналық мекемелерде жұмыс 
іс теп, бизнесті табысты жүргі зіп 
жатқандарын атап �ткен орынды. 

Тәуелсіздіктің 30 жылы – 
мемлекет үшін қысқа мерзім, 
бірақ осы уақыт ішінде еркін 
және әлеуетті елде қазақ стан-
дық тардың жаңа буыны �сті.

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ, 
Қарағанды облысы

ҚАРАҒАНДЫ – 
Тәуелсіздік жылдарында 

%неркәсібімен �рге ж�з ген �ара�анды облысы Тә-
уелсіздікті� 30 жылында айтарлы�тай жетістікке жет ті. 
Айма�та жа�а кәсіп орындар, туристік нысан дар, 
жастар мен студенттер �шін мәдени және демалыс 
орындары пайда болды.

Кәсіпкерлердің құқығын 
бұзғандар жазаланды

– Менің осы �ндіріс орнында 
жұмыс істеп жатқаныма 20 
жылдан асты. Осы уақытқа дейін 
компания қызметкерлері жары-
тып жалақы алған емес. Біз ең-
бекақымызды �сі руді жыл сайын 
басшылық назарына салып келе-
міз. Бірақ ондағылар алдаусы-
ратып азын-аулақ қана ақша 
қосады. Қазір барлық зат қымбат. 
Бала-шаға мызға айлығымыздың 
к�лемін ай туға ұяламыз. Оның 
үстіне мұнда жұмысшыларға 
жағдай да жасал майды. Мен мы-
салы тұз шахта сында қызмет атқа-
рамын. Бізге ауызсуды тасымал 
арқылы жет кізеді. Бір б�шкеге 
аптасына бір құйып кетеді. Күн 
ыстығында ол су құрттаған күн-
дері болған. Бірақ соны ішуге 
мәж бүрміз, – дейді «Аралтұз» АҚ-
ның �ндіру цехының бригадирі 
Бауыржан Сәрсенбеков.

Жалақысы аздығымен қоса 
жағдайдың жоғын да жеткізген 
�ндіріс орнының жұмысшылары 
«басшылардың әділетсіздігі де 
жанымызға батты» дейді. Олардың 
айтуынша, компания басшылығы 
қызметкерлеріне менсінбей қарап, 
қызметтік киімдерді ж�нді үлес-
тірмейтін к�рінеді.

– Бізге талап бойынша қызмет 
орнында ақ түсті халат пен етік 
киіңдер дейді. Ал �здері халаты-
мызды сапасыз тауардан тігіп та-
ратады. Ешкімнің киімінің �л ше-
мін сұрамайды. Барлық халат үлкен 
кісілерге арналған, кең. Жұмыс 
іс теуге ыңғайсыз. 1рі тауары сапа-
сыз болғандықтан ауа �ткізбейді. 
Сондықтан біз дәрі ханалардан ақ 
халатты �з қаржы мызға сатып 
аламыз. Сондай-ақ бұл компания 
басшылығы қызмет тік киімді қыс-
қы-жазғы деп те б�л мейді. Қысқы 
етікті күннің ыс тығында да киіп 
жү реміз. Мұнан б�лек, түскі ас 
ішуге 20 минут уа қыт береді. Жуы-
натын жеріміз – асха надағы бір су 
ағар. Сонда жап пай жуынамыз. 
Намазхандар ол жерде аяқтарын да 
жуып жа тады. Бір с�збен айтқанда, 
сани тарлық талаптар да сақтал-
майды. Осының бәрін басшылыққа 
айт сақ, «ұна маса жұмыстан кет» 
деп жауап қай тарады. Біз �лім-
жітім, құдайы-тойға да сұрана 
алмаймыз. Түрмедегі жазасын 
�теушілердің күніндей күніміз, – 
дейді тасы малдау цехының опе-
раторы Сан ду ғаш Исмаилова.

Тұзшылар наразылығын біл-
дірген тұста компания басшылығы 

жұмысшылардың жалақысын 12,5 
пайызға �сіру туралы ұсыныс 
айтқан. Бірақ қызметкерлер 
қосқалы отырған бұл қаржы бір 
қап ұнның бағасынан да аз деп, 
келісімге келуден бас тартыпты. 
«Аралтұз» АҚ-ның Кәсіподақ ұйы-
мының т�рағасы Т�леген Жа й-
назаров «жұмысшылар бір ай бұ-
рынғы арызында жалақыны тек 50 
пайызға к�теруді сұрап еді. Бас-
шылықтың әрекетсіздігіне ашын-
ған халық енді 100 пайыз қосыл-
маса жұмысқа шықпаймыз дегенді 
айтып отыр» дейді.

– Мені «Аралтұз» АҚ-ның Кә-
сіподақ ұйымының т�рағасы етіп 
сайлағанына бір жылдан асты. Осы 
уақыт аралығында жалақыны к�-
теру мәселесін бірнеше рет к�тер-
дім. Бірақ басшылық біздің тала-
бымызды орындаудан бас тартып 
келеді. Осыдан 25 күн бұрынғы 
арызында жұмысшылар еңбек-
ақысына 50 пайыз қосуды сұраған. 
Ашынған жұрт енді 100 пайызға 

к�теруді талап етіп отыр. Айнала-
мыздың бәрі – тұзды шаң. Ден-
саулыққа �те зиын десек те болады. 
Сол себепті қызметкерлерге сүт-
айран сияқты сусындар берілуі 
тиіс. Бірақ кеңседе отырған 
директорлар мен орынбасарлар 
онымен шаруасы жоқ. Түскі асқа 
20 минут берілгендіктен жұмыс-
шыларды түскі аспен қамтамасыз 
етіңдер дейміз. Оны да орындап 
отырған басшылық жоқ. Қысқасы, 
бізді құл секілді жұмсап отыр. 
Кеше облыстан прокурорлар, 
әкімдік қызметкерлері келді. Бірақ 
компания иелері оларды к�зге де 
іліп жатқан жоқ, – дейді Кәсіподақ 
ұйымының т�рағасы Т�леген 
Жайназаров.

<ндіріс басындағы жұмыс-
шылардың талабына байланысты  
«Аралтұз» АҚ-нан ресми мәлім-
деме сұратқан болатынбыз. Ком-
пания басшылары жұмысшы-
лардың жалақысы аз деген кейбір 
бұқаралық ақпарат құралдары мен 

әлеуметтік желілерде жарияланған 
ақпарды теріске шығарды. Олар-
дың айтуынша, жалақы жеті жыл 
ішінде 125 пайызға артқан. 

– «Аралтұз» АҚ – Арал �ңі-
ріндегі 1 200-ден астам жергілікті 
халықты жұмыс орындарымен 
қамтамасыз ететін қала құраушы 
кәсіпорын. 2014 жылдан бастап 
қызметкерлердің жалақысы 6 есе 
�сті. 2021 жылғы 1 наурыздан бас-
тап �ндіріс қызметкерлерінің 
еңбекақысының �суі бір қолға 
12,5%-ды құрады. Сондай-ақ пан-
демия кезінде компания жұмыс 
орындарын қысқартпағанын және 
қызметкерлерді ақысыз де ма-
лысқа жібермегенін атап �ткен 
ж�н. Бүгінде Жақсықылыш кен-
тіндегі «Аралтұз» АҚ �ндіріс қыз-
меткерлерінің орташа жала қысы 
бір қолға орташа есеппен 96 мың 
теңге. Компания басшылығы ере-
уілге шыққан қызметкерлердің 
та лаптарын тыңдап, �з қызмет-
керлерін қолдауға ниет білдіре 

оты рып, 2021 жылғы 1 қыркүйектен 
бастап жалақыны 12,5%-ға және 
2022 жылғы 1 қаңтардан бастап 
тағы 10% - ға к�теру туралы шешім 
қабылдады. Барлығы күнтізбелік 
жыл ішінде жалақыны шамамен 
40%-ға арттыру жоспарда бар. 
Бұдан басқа, басшылық жыл 
соңына дейін қойылған жоспарды 
орындау шартымен Жақсықы-
лыш кентінде жұмыс істейтін ком-
па нияның әрбір қызметкеріне 
42 500 теңге м�лшерінде сый лық-
ақы т�леуге дайын. Алайда компа-
н ия қызметкерлерінің бір б�лігі 
ұсынылған талаптар бойынша 
бірыңғай келісілген позицияға ие 
болмай, �ндіріс жұмысының 
басталуына кедергі келтіреді, бұл 
жұмысқа шыққысы келетін қалған 
ұжымның к�пшілігіне теріс әсер 
етеді. Компания �з кезегінде Қы-
зылорда облысы Арал ауданының 
прокуратурасына заңсыз ереуілді 
тоқтата тұру, сондай-ақ ереуілді 
жарамсыз деп тану туралы �тініш 
білдірді, – дейді «Аралтұз» АҚ 
вице-президенті  Ғалымжан 
Сержанов.

Еліміздегі ірі �ндіріс орында-
рының бірі «Аралтұз» АҚ 1925 
жы л дан бастап ас тұзын �ндірумен 
айналысады. Компания �німі тек 
Қазақстан аумағында ғана емес, 
ТМД елдерінде де жоғарғы сұра-
нысқа ие. <ндірген �німінің 75 
пайызын �зге елдерге экспорт тай-
ды. Жылына 500 тоннаға жуық тұз 
�ндіретін «Аралтұз» акционерлік 
қоғамы �ткен 2020 жылы салық 
пен �зге де шығындарын қоса 
есеп тегенде 9,9 млрд теңге табыс 
тапқан. 

Ерқанат С�РСЕНБАЙҰЛЫ,
Қызылорда облысы

АРАЛТҰЗДЫҚ ЖҰМЫСШЫЛАР ЕРЕУІЛГЕ НЕГЕ ШЫҚТЫ?
Жала�ыларын к�теруді талап еткен «Аралт�з» 

акционерлік �о�амыны� ж�мысшылары 6 к�ннен бері 
ж�мыс�а шы�пады. Олар «компания басшылы�ы е� бек-
а�ымызды 100 пайыз к�терсін» дейді. «Зиян жерде 
к�ндіз-т�ні тынбай е�бек етудеміз» деген т�зшылар 
табысымыз бейнетімізге татымайды дегенді айтады. 
Жалпы, Арал ауданыны� т�р�ындарына экологиялы� 
айма� бол�анды�тан, жала�ысына 50 пайыз мемлекет 
тарапынан �стема�ы �осылады. �азір айына 70-80 мы� 
те�ге �ана жала�ы алып ж�рген �ызметкерлер «Ауыр 
е�бегіміз �шін «Аралт�з» компаниясы әр ж�мысшы�а 
35-40 мы� те�ге т�леп отыр» деп ашынады.
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Елордалы	 «Астана» футбол клубы-
ны� басына 	ара б�лт �йірілді.  �аза	-
станны� алты д�ркін чемпионы со��ы 
екі жылда 4,2 млрд те�ге 	арыз�а бат-
	ан. Клуб басшылы�ы 2016 және 2020 
жылдар аралы�ында�ы 	арыздарын 8 
	азан�а дейін т%лемеген жа�дайда ке-
лесі жылы еурокубоктік ойындар�а 
	атысу 	�	ы�ынан айырылуы м�мкін. 
Жанк�йерлерді� дені «Астана ны�» осы 
миллиардта�ан 	арызды уа 	ы тылы 
т%лемегеніне ала�даулы. 

Абылайхан ЖҰМАШ

Жақында Мәдениет және спорт вице-
министрі Ерлан Қожағапановтың «Астана» 
футбол клубындағы бірқатар мәселе ж!нінде 
сұхбат берген болатын. Сол сұхбатта вице-
министр «Астана» футбол клубында аудиттік 
тексерістің жүріп жатқанын айтты. Сондай-
ақ ол клубта кредиторлық берешектің жинақ-
талып қалу себептерін де атап !тті. 

Ал 3 қыркүйекте «Астана» футбол клубы-
ның қаржылық жағдайы жайлы мәлімдемесі 
елордалық клубтың ресми сайтында жария-
ланды. Онда: «Астана»  футбол клубының 
басшылығы «Туризм және спорт индустрия-
сын қолдау қорымен» бірлесіп қазір қаржы-
лық берешектерді жою бойынша белсенді 
жұмыс жүргізіп жатыр. Клуб осы мәселені 
шешуге ниетті, оның мәртебесі бүгінде ең 
басым мәселелердің бірі саналады. «Астана» 
ФК қажетті қаражат клубқа уақытылы түсе-
тінін және басшылық жағдайдың қаржылық 
мониторингін жүргізетінін мәлімдейді. Ко-
манда ішкі чемпионатта және халықаралық 
аренада !з !нерлерін жалғастырады. Баспас!з 
қызметі клубтың ресми сайтындағы ары 
қарайғы ақпаратты қадағалауды сұрайды, – 
деп жазылған. 

Бұл мәселеге қатысты пікір білдірген 
Туризм және спорт индустриясын қолдау 
қорының директоры Асхат Сейсембектің 
айтуынша, «Астана» кәсіпқой спорт клубы-
ның алдағы тағдыры бойынша түпкілікті 
шешім 2021 жылдың соңына қарай қабыл-
данбақ екен. 

– Бұл қарыздар бойынша жақын уақытта 
толыққанды ақпарат беріледі. Квазимемле-
кеттік қаражат болғандықтан, халық мұндай 
қарыздың қалай және неліктен пайда 
болғанын білуі керек деп ойлаймын. Ал «Ба-
рыс» хоккей клубы мен «Астана» баскетбол 
клубына келетін болсақ, оларда жұмыс меха-
низмі ретке келтірілген. Бұл клубтардың 
ұлтаралық лигаларда !нер к!рсететінін 
білесіздер. Сондықтан аталмыш командалар 
Қазақстанның ішкі стандарттарына ғана 

емес, ұлтаралық лигалардың да стандартта-
рына толық сәйкес келеді, – дейді ол. 

Осы орайда естеріңізге сала кетейік, 2020 
жылы Қазақстан халқына Жолдауында Пре-
зидент Қасым-Жомарт Тоқаев кәсіби клуб-
тарды қаржыландыруды қысқартуды және 
бюджетті бұқаралық спортты дамытуға ба-
ғыт тауды ұсынған болатын. Кейіннен дене-
шынықтыру мен спортты дамытуға бағыт-
талған бюджеттен тыс қаражатты б!лудің 
бірыңғай операторы ретінде Қазақстан Ту-
ризм және спорт индустриясын қолдау қоры 
(Sport Qory) бекітілді. Ал 2021 жылдың жа-
зында қордың қарамағына құ ра мы на «Аста-

на» футбол клубы, «Астана» баскетбол клубы, 
«Астана» велокомандасы және «Барыс» 
хоккей клубы кіретін «Астана» кәсіпқой 
спорт клубы берілді. Бұл к!пдеңгейлі 
қаржыландыру режимінен арылу үшін жасал-
ған шешім болды. Ал «Астана» КСК-ның 
тағдыры ғаламторда ғана емес, әлі күнге дейін 
ресми кабинеттер мен ведомстволарда да 
қызу талқыланып жатыр. 

Жалпы, елордалық клубтың 2021 жылға 
арналған бюджеті 5 млрд теңгені құрайды. 
Бұл !ткен жылмен салыстырғанда 55 пайызға 
аз. Мұны «Астана» командасының жаңа 
маусым алдында бірқатар қалталы легионері-
мен қоштасып, жылдық бюджетті үнемдеп, 
қарыздарын жабуға кіріскенінен байқауға 
болады. Осындай қадамға бару арқылы клуб 
бірқатар қарызынан құтылғанымен, қалған 
4,2 млрд теңгені т!леп үлгермеген. Біз оны 
жоғарыда да атап !ттік. Бірер күнде сол қарыз 
мәселесі шешімін тапса, клуб жанкүйерлерінің 
де үрей мен күдігі сейілер. К!ңілге медеу 
болары, келесі жылы клуб шығындарының 
қысқаратыны жер-жерде айтылып жүр. Бұдан 
былай «Астана» сияқты команданың қаржы-
ландырылуы мен болашағы клубтың менед-
жерлік қабілеттілігіне тікелей байланысты 
болмақ. Бастысы еурокубоктік ойындардан 
шет қалмаса болғаны. Біз де Қазақстан Пре-
мьер лигасында жыл сайын жүлделі орындарға 
таласып жүрген, талай рет еуро додаларға 
қатысып ел мерейін асқақтатқан еліміздегі 
үздік командалардың бірі «Астана» бұл кедер-
гілерді де артқа тастап, жан күйерлерін 
қуанышты жаңалықтарымен қуантады деген 
ойдамыз. 

Чемпионат мәреге жетті

Төрт боксшымыз чемпион

100 спортшы бақ 
сынайды

Қарызы көп «Астана» 
ЕУРОКУБОКСІЗ ҚАЛА МА?

�ара�анды 	аласында�ы 
Шахтер стадионында жала-
уын желбіреткен, %рт с%н-
діру-	�т	ару спорты бойын-
ша ерлер арасында XVI және 
әйелдер арасында VII )лем 
чемпионаты %з мәресіне 
жет ті. 16 мемлекет ба	 сына-
�ан д�бірлі додада �аза	стан 
жауынгерлік 	анат жаюда 
суырылып ал�а шы	ты. Осы-
лайша, �ара�анды 	�рамасы 
ел тарихында�ы 	айталанбас 
	уаныш	а ие болды. 

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

@рт с!ндіру-құтқару спорты 
бойынша әлем чемпионаттарын 
!ткізу әлемнің түрлі елінің спорт 
ұйымдары арасындағы ынтымақ-
тастықты нығайтуға, !рт с!ндіру-
құтқару қызметтерінің қызмет-
керлері мен олардың кәсіби және 
жауынгерлік даярлығын, спорт-
тық шеберлігін жетілдіруге, !рт-
құтқару спортын одан әрі дамы-
туға және әлемдік ауқымда наси-
хаттауға бағытталған. Сондай-ақ 

!рт оқиғасы тіркелген жағдайда 
!рт с!ндірушілердің ширақ-
тығымен тез шешім қабылдау 
әрекеттерін бағамдайды.

Спортшылар шабуыл сатысы-
мен к!терілуден, 100 метрлік 
кедер гілер жолағынан !туден, 
жауынгерлік қанат жаюдан және 
4 метрден 100 метрге дейінгі !рт 
эстафетасынан жарысты. Қазақ-
стан құрамасы құрамынан 9 ер 

адам және 5 әйел спортшы жанын 
сала сайысты.

Ерлер командалары арасын-
дағы жарыста жауынгерлік қанат 
жаюдан I орын 25,55 секунд нәти-
жесімен Қазақстан құрама коман-
дасының қанжығасына байланды. 
Чех Республикасының командасы 
26,85 секунд нәтижесімен II 
орынға табан тіресе, III орын 
27,14 секунд нәтижесімен Аустрия 

Республикасының құрамасына 
бұйырды. 

Ал әйелдер құрамасының 
жеңісін 26,35 секунд нәтижесімен 
Чех елінің спортшылары енші-
леді. II орынды 26,67 секунд 
нәтижесімен Беларусь Респуб-
ликасы командасы алды. Үздік 
үштікті 27,04 секунд нәтижесімен 
Қазақстан спортшылары түйін-
деді.

Жеке және командалық сы-
нақ тың жеңімпаздары медаль-
дармен, дипломдармен және 
бағалы сыйлықтармен, жеңімпаз 
командалар кубоктармен мара-
пат талды.

@рт с!ндіру-құтқару спорты 
бойынша келесі Jлем чемпионаты 
2022 жылы @збекстан Респуб-
ликасының Самарқанд қаласында 
!теді деп жоспарланған. Қазақ-
стан құрамасы !збекстандық 
әріптестеріне @рт с!ндірушілер 
мен құтқарушылардың халық-
аралық спорт федерациясының 
туын табыс етті.

Қарағанды облысы

Финалға шыққан қазақстан-
дық 6 былғары қолғап шеберінің 
4-і чемпион атанды. Ел құрамасы-
нан Анита Адишева (48 келі) 
!збек стандық Робияхон Бах-
тиёрованы, Виктория Байдукова 
(54 келі) ресейлік Эвита Аверья-
новадан басым түсті. Ал 60 келіде-
гі Ұлжан Сәрсенбек те !збек-
стандық Мухлиса Тохированы 
қапы қалдырып кетті. Сондай-ақ 
ел құрамасынан ұлдар арасында 
финалға жолдама алған жалғыз 
боксшы Мырзахан Мәуленов (66 
келі) беларусьтік Владислав Куз-
нецовтан мықты екенін к!рсетті. 
Қазақстандық Бақыт Сейдіш (70 
келі) пен Томирис Мырзақұл (52 
келі) финалда қарсыластарына 
жол берді. Алғашқысы !збек-
стандық Ойша Тоироваға, екін-
шісі ресейлік Анастасия Коольге 

есе жіберді. Қола жүлдеге қол 
жет кізгендер қатарында Жандар-
бек Ізбасаров (44-46 келі), Ислам 
Машкентаев (48 келі), Сұңғат 
Расулов (50 келі), Нұрислам 
Қалдыбаев (52 келі), Мадияр Отар 
(54 келі), Ерасыл Мұстафинов (57 
келі), Ерсұлтан Т!леген (60 келі), 
Jділ Қасымов (63 келі), Jлинұр 
@мірбеков (70 келі), Батырхан 
Сейтенов (75 келі), Нұрасыл 
Бауыр жан (80 келі), Дельфина 
Jбіл хан (44-46 келі), Карина 
Тоқубай (50 келі), Аружан Жаңа-
баева (66 келі), Назерке Рысбай 
(80 келі) бар. 

Жалпы командалық есепте 
үшінші орынға ие болдық. Ал 
Ресей 15 медальмен бірінші 
орынға шықса, @збекстан 7 алтын 
еншіледі.

А. ЖАНАСЫЛ

Ресейді� �азан 	аласында %тіп жат	ан ТМД елдері ара-
сында�ы спорт ойындарында боксшылар бәсекесі мәресіне 
жетті.

13 	ырк�йекте елорда-
да�ы «Дәулет» теннис орта-
лы�ында ерлер және әйелдер 
арасында �аза	стан чем-
пионаты басталады.

Қазақстан теннис федерация-
сы мәлім еткендей, ел біріншілігі-
не 100-ден астам спортшы қаты-
сып, бақ сынайды. Чемпионаттың 
биылғы ерекшелігі, онда еліміздің 
маңдайалды теннисшілері !нер 
к!рсетеді. Атап айтқанда, Дмит-
рий Попко, Тимофей Скатов, 
Денис Евсеев, Бейбіт Жукаев, 
Григорий Ломакин, Достанбек 
Ташболатов, Тимур Хабибуллин, 
Г ! з а л  А й н и т д и н о в а ,  Ж і б е к 
Құламбаева, Екатерина Дмитри-
ченко, Софья Чурсина, Татьяна 
Николенко, Аружан Сағындықова 
және басқалар кортқа шығады. 
Айрықша атап !тетін жайт, ерлер 
және әйелдер арасында жекелей 
сын жеңімпаздары Astana Open 
ATP 250 мен WTA 250 турнирлері-
не арнайы шақырту алып, 7 мың 
АҚШ доллары к!лемінде грантқа 
қол жеткізеді. 

Финалистер мен қола жүлде-
герлер сәйкесінше 5 мың және 3 
мың АҚШ долларына қоса Astana 
Open жарысының іріктеу сайыста-
рына жолдама алады. Қазақстан 
чемпионаты 17 қыркүйекке дейін 
созылады. Жарыс к!рермендерсіз, 
барлық санитарлық-эпидемио-
логиялық талаптарды сақтай 
отырып !ткізіледі. Еске сала ке-
тейік, бұдан бұрын US Open тур-
нирінде Андрей Голубев пен 
Ярослава Шведованың сәтті !нер 
к!рсетіп жатқанын, Григорий 
Ломакиннің Украинада !ткен жа-
рыста жеңімпаз атанғанын жазған 
болатынбыз.

Айбике ЖАНАСЫЛ

Қазақстан бокс федерациясы ұлттық құрамаға жаңа бапкерлердің 
тағайындалғанын хабарлады. Енді ерлер құрамасын Қайрат Сәтжанов 
жаттықтырады. Бұған дейін ұлттық құраманың бас бапкері болған 
Ғалым Кенжебаев !з еркімен отставкаға кетті.

Қайрат Сәтжанов 31 жыл бойы бапкерлік қызмет атқарған. Ол 
алдымен бокстан Қазақстан жас!спірімдер құрамасын жаттықтырған. 
Соңғы екі жылда Қазақстан жастар құрамасының аға жаттықтырушысы 
болды.

Ал бокстан Қазақстан әйелдер құрамасына бас бапкер болып Ша-
мил Сафиуллин келді. Алдыңғы бапкер Ерік Алғабек ұлттық құраманы 
2019 жылдан бері жаттықтырған. Шамил Сафиуллин Қазақстанда да, 
шетелде де жұмыс істеген. Оның бапкерлік !тілі – 25 жыл. 2018 жыл-
дан бастап ол Қазақстан әйелдер құрамасының аға жаттықтырушысы 
болып жұмыс істеді.

Гүл БЕКЗАТ

Ұлттық құрамаға – 
жаңа бапкер
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